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Stanje je resno,
a ne brezizhodno

Polletna bilanca, katere podat
ke je  bilo zaradi slabih rezulta
tov v zadnjih nekaj m esecih m o
goče pričakovati, ne dovoljuje za 
prihodnost več nobenega sam o- 
zaslepljevanja in popuščanja na
šim  kroničnim  slabostim . Nika- 
kega dvom a nam reč ne m ore bi
ti o tem , da ne delam o dobro  in 
da tudi sprejetih ukrepov ne 
uresničujem o. (Vsa čast izje
m am , ki pa to dejstvo sam o po- 
tijujejo).

Za nastali položaj je  prav go
tovo veliko krivo slabo gospo
darsko stanje v državi. Splošna 
nelikvidnost oz. plačilna nespo
sobnost podjetij, zato pom anj
kanje naročil, precenjeni tečaj 
dinaija, nenorm alno  velika ob
rem enitev gospodarstva itn. pris
pevajo precejšen delež k našim  
nezadovoljivim  rezultatom . Ve
ndar ta resnica žal čisto nič ne

skrajša dolgega seznam a naših 
kroničnih slabosti, ko se m ora
m o vprašati, ali po toliko resnih 
opozorilih poslovodnega odbo
ra zares ne  znam o ali le noče
m o delati drugače, z m anj na
pakami, bolj gibčno, podjetno, 
dom iselno in iznajdljivo, pred
vsem  pa bolj požrtvovalno, z 
m nogo večjim občutkom  pripa
dnosti podjetju in s skupnim i ko
ristmi železarne pred očmi.

Sam o nepristranska in kruto 
poštena analiza nam  lahko od
govori na vprašanje, kdo je  šel 
v letošnjo reorganizacijo podjet
ja  z iskreno željo po napredku, 
kdo pa s figo v žepu. In naprej, 
kdo je  velike sprem em be in  de
mokratizacijo v družbi razum el 
kot zm anjšanje ovir za resnič
no uvedbo tržnega gospodarst
va, kom u pa je  pluralizem  po
m enil predvsem  m ožnost, da

obm e roke k sebi ter postavi 
parcialne, da ne rečem o osebne 
interese pred koristi železarne.

Potrebne bodo politkom isar- 
sko trde besede in dejanja, saj 
m ehkoba, obzirnost in popustlji
vost niso rodile sadov. Toliko 
napak, neum nosti in  balkaniz
m ov se nam  nam reč ponavlja iz 
dneva v dan, da človek prepros
to ne ve, ali gre za pojav m no
žične skleroze, zaradi katere se 
nekateri vodstveni delavci očit
no  niso sposobni prilagoditi no
vim razm eram , ali pa le za ne
znanje ali nepoštenje.

Kakor sm o se v preteklosti 
znali hudovati na t i .  lažno so
lidarnost m ed delavci, ki so za
radi tovarištva ščitili kolege al
koholike ali prestopnike, tako je  
zdaj prišel čas, ko se m oram o 
vprašati, ali je  še prostora za po
dobno solidarnost m ed vods

tvenim i delavci ozirom a za zaš
čito tistih, ki m nogo prem alo na
redijo za pozitiven rezultat žele
zarne. Če se po m alem  veča šte
vilo delavcev na prisilnih dopus
tih, ker v njihovih obratih  ni de
la zaradi pom anjkanja naročil 
(naročil pa ni včasih tudi zato, 
ker ne znam o z znižanjem  stroš
kov priti do nižjih cen) in če nas 
v bližnji prihodnosti čaka m uč
no preštevanje, kdo vse se jim  še 
lahko pridruži tudi iz režije, po
tem  sta preživetje in sanacija ko
lektiva daleč pom em bnejša od 
vsake familiamosti.

Stanje je  resno, vendar ne 
brezizhodno. Ločim o to dvoje 
in lotim o se sanacije! Ko pa se 
bom o sporazum eli zanjo, preki
nim o vendar s staro sam ouprav- 
ljalsko zablodo, kako sm o vsi 
najbolj pam etni za vse, in nauči
m o se že enkrat ubogati tiste 
poslovodne in vodilne delavce, 
ki sm o jim  komaj pred nekaj m e
seci izrekli zaupanje.

Rešitve so v veliki m eri še 
zmeraj v nas sam ih, seveda pa 
nekaj tudi v naših odločnih na
stopih na pristojnih m estih v re
publiki in federaciji.
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IZ DELA SINDIKATA

SINDIKAT IN TRG 
DELOVNE SILE

Kako bo na delo svobodnega 
sindikata v železarni vplival od
stop predsednika Branka Kaker- 
ja, je  takoj po novici, ki je  m n o 
ge sredi julija nem alo preseneti
la, težko napovedati. Sicer pa 
kakršnokoli napovedovanje tudi 
ni naš nam en. Vendarle p a je  tre
ba reči, da se z odstopom  kon
čuje neko obdobje sindikalnega 
dela v železarni, ki m u je  Kaker 
z neom ajnim  zavzem anjem  za 
delavca, neposrednega proizva
jalca, nedvom no dal pečat, in da 
bo ena od  posledic ta, da se bo 
zaradi odstopa m oral sindikat 
zdaj še nekaj časa ukvaijati sam 
s sabo, kajti treba bo izvesti evi
dentiranje in  izvoliti novega 
predsednika. To je  seveda škoda, 
kajti razm ere tako v železarni kot 
širše kličejo po dejanjih.

Kje so dejanja sindikata zdaj, 
ko nam  tudi v železarni teče vo
da v grlo, se m arsikdo v vse
splošnem  iskanju izhoda iz krize 
na glas sprašuje. Ni težko pre
leteti zadnjih  zapisnikov in ugo
toviti, da se dela -  m ed drugim  
so v ospredju tudi priprave na 
vseslovenski generalni štrajk 10. 
septem bra - toda vedno več se

dela za delavca posam eznika, to 
pa se navadno ne obeša na veliki 
zvon. Očitno je  tudi pri sindi
katu m inil čas m asovnih akcij 
in videti je, da se začenja neko 
novo obdobje -  in prav je  tako, 
saj se bo edino novim  razm e
ram  prilagojeni sindikat danes 
m ogel obdržati.

Stopati v korak s časom  pom e
ni za sindikat tudi to, da bo s 
tržnim i razm eram i z vso resnos
tjo začel upoštevati in analizirati 
trg delovne sile. K ončano bi m o 
ralo biti obdobje, ko je  bil sin
dikat -  kot je  zapisal E. M ilan 
P intar v Naših razgledih 23. m ar
ca 1990 pod naslovom  Konec 
realsocialistične mitologije os
vobajanja dela -  zaščitnik m o 
nopola nad delovnim  m estom , 
ko je  sindikat politično razpola
gal z delovnim i m esti in se s 
štrajki zavzem al za m onopol, s 
tem  pa pokazal »vso absurdnost, 
razvojni konservatizem  in d ruž
benopolitično inkrim iniranost«. 
Tudi v sindikatih je  treba spoz
nati, da je  delo sam o v socializ
m ih revnih družb največji privi
legij in le tam  politična kategori
ja, na razpolago kot nagrada za

politično opredelitev, vsaj ko gre 
za boljše vrste dela, in še dvoje, 
kar je  zapisal E. M ilan Pintar, 
je  treba spoznati, da ni m ogoča 
tržna ekonom ija, dokler družba 
ne razvije tudi trga dela in zna
nja in da je  v obdobju  tržnih  
ekonom ij trg dela in znanja naj
učinkovitejši izziv delovne ust- 
vaijalnosti in m otiv sam oizobra- 
ževanja. Zato naš sindikat seve
da ne bo m ogel več pri predvi
denih  prem estitvah ali odpustih  
na slepo zagovarjati delavca, se 
potegovati zanj, in udrihati čez 
vodstvo in razm ere, pač pa bo 
m oral vlagati napore v to, da bo 
delavca prepričal za dodatno 
praktično ali teoretično izobra
ževanje, kajti le tako bo lahko 
imel delavec na trgu delovne si
le večjo ceno -  da torej sindikat 
ne bo več vzvišeno stal nad pro
blem i ter kazal nanje, am pak jih  
bo skušal objektivno reševati, ne 
glede na  to, da lahko tudi nje
gov delavec kdaj ostane na ce
dilu. Nastati bo m oral sindikat, 
ki se ne bo več ponašal z dek
larirano skrbjo za ljudi, am pak z 
razum no skrbjo zanje.

Pa še na nekaj je  v takšnem  
razm išljanju treba opozoriti: ne 
glede na to, da je  v železarni 
okrog 4000 delavcev pristopilo k 
svobodnem u sindikatu in da jih  
je  še nekaj sto pri neodvisnem , 
se i e  tudi pri nas kažejo tenden
ce, značilne za razviti Zahod.
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Sindikati nam reč sploh niso 
m nožične vseobsegajoče orga
nizacije. Paul Philips, profesor 
ekonom ije na  univerzi v M ani- 
tobi v Kanadi, je  v intervjuju za 
D E 18. m aja 1990 povedal, d a je  
v Z D A  skupaj m anj kot 18 °/o sin
dikalno organiziranih delavcev 
in v Kanadi le okoli 40 % teh. 
Pa še to je  zanim ivo, da so v 
sindikatu sam o delavci s t.i. spo
dnjega ali institucionalnega trga 
delovne sile, ki v bistvu sploh 
ni trg, am pak sektor, v katerem  
se m ezda določa s kolektivnim  
pogajanjem  m ed sindikatom  in 
m anagem entom  ali z adm inis
trativno odločbo. D ejansko je  v 
razvitem  svetu torej sam o na tem  
delu trga delovne sile prostor za 
sindikat, ni ga pa ne na t.i. se
kundarnem , ki zajem a 20 -  40 % 
slabo plačanih delavcev z m ajh
no zaposlitveno varnostjo, nika
kršnim i m ožnostm i napredova
nja itd., ne na elitnem  delu pri
m arnega trga, ki je  trg m enežer- 
jev, strokovnjakov in visokokva
lificiranih delavcev oz. trg kapi
tala, kjer so delavci plačani glede 
na  to, kaj znajo, ne kaj naredijo.

Če si v železarni m islim o re
sno utirati pot po zahodnih  m o
delih, potem  m oram o računati 
tudi s takšnim i dejstvi razvitega 
sveta in vsako dogajanje, ki je  v 
sm eri te poti, vzeti za pozitivno.

H elena M erkač

10. SEPTEMBRA 
ŠTRAJKAMO TUDI ZELEZARJI

Zelo dolgo so potekala pogajanja sindikata z državnim i institu
cijami, da je  nu jno  treba pom agati razpadajočem u sistem u gospo
darjenja, sprem eniti davčno politiko, izdelati socialne program e in 
izboljšati življenjske razm ere delavca -  občana. Tako v starem  sis
tem u kot sedaj v novem  so bili odgovori na naše pobude in zah
teve, da se pač nič ne da sprem eniti na  hitro, da še niso razm ere 
takšne, da bi lahko kaj bolj korenito sprem enili. Delavci so že 
dolgo zahtevali od svojega sindikata, da se m ora takšnem u odnosu 
vladnih struktur odločno upreti. Zato je  v ju n iju  po vsej Slove
niji potekala akcija odločanja delavcev za ali proti štrajku kovin
ske in elektro industrije.

N a podlagi opredelitve tri četrtine podjetij za štrajk s e je  R epub
liški odbor Sindikata kovinske in elektro industrije odločil, da bo 
štrajk 10. septem bra 1990. štrajkali bom o proti vladi, ker zahte
vamo, da slovenski parlam ent posebej obravnava položaj kovinske 
industrije, da um aknejo zakon o plačah in om ogočijo podpis ko
lektivne pogodbe. -  Zahtevam o norm alne pogoje življenja, ne pa 
nenorm alnih  podražitev stanarin, kom unalnih  storitev in drugih 
življenjsko potrebnih  artiklov. -  Zahtevam o, da se pripravijo social
ni program i, ki bodo zagotovili ustrezno raven socialne in gm otne 
varnosti presežnih delavcev in iskalcev zaposlitve. Do takrat pa se 
m orajo preprečiti divji stečaji, razvrednotenja podjetij in kraja d ruž
bene imovine.

še  nekaj o sam em  štrajku. štrajk  je  resno dejanje, ki zahteva 
veliko organizacijskih priprav in tudi veliko discipline udeležencev. 
Zato s e je  treba na štrajku ravnati po navodilih vodstva sindikata.

Nekateri se sprašujejo, kaj bom o dosegli s tem  štrajkom. N aj
manj bi m orali doseči podpis kolektivne pogodbe. Delavec bi dobil 
dokum ent, na katerega bi se lahko potem  naslanjal, ne  pa tako, 
kot je  danes na področju delovnih razm erij, kjer skoraj vlada sis
tem  sam opostrežbe.

Spregovoriti je  treba tudi o tem , da bodo razna podtikanja, tudi 
takšna, da  je  štrajk političen in je  njegov edini cilj vreči vlado. To 
ne bo držalo, kajti n ism o tako neum ni, da ne bi vedeli, da za 
eno vlado pride druga. Od vlade zahtevam o le odločitve, ki bodo 
delavcu om ogočile norm alnejše življenje, podjetju pa gospodarje
nje, kot ga pozna cel svet.

Branko Kaker
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Pritožbene poti v podjetju
Vzrok tega pisanja je  zahteva od

bora za varstvo pravic delavcev že
lezarne, da moramo vse zaposlene 
poljudneje obvestiti o poteh in na
činih uveljavljanja varstva pravic de
lavcev v novih razmerah.^ Odbor je 
to zahtevo sprejel sicer že na prvi 
seji, dogovorjeno pa je  bilo, da bo
mo o njej spregovorili pozneje. Raz
loga sta dva: eden je  v dejstvu, da 
smo šele sredi junija dobili nov Pra
vilnik o delovnih razmerjih, Id varst
vo pravic delavcev podrobneje ureja, 
drugi pa je  v samem dogovoru, da 
bi z informacijo malo počakali, da 
se pokažejo nekatere značilnosti, 
vprašanja in problemi odločanja na 
drugi stopnji v podjetju.

O pravicah in obveznostih delav
cev po prejšnji ureditvi so odločali 
kolektivni izvršilni organi v tozdih 
in delovnih skupnostih ter disciplin
ska komisija, pritožbeni organ pa je

bil delavski svet tozda. Sedaj o pra
vicah in obveznostih odločajo: od
bor za kadrovske zadeve, poslovodni 
odbor in direktorji ter disciplinska 
komisija. O zahtevi za varstvo pra
vic ali ugovoru zoper odločbo dis
ciplinskega organa odloča odbor za 
varstvo pravic delavcev. V 42. členu 
Statuta podjetja je  določeno, da je 
to devetčlanski organ. Njegovi člani 
so bili direktno izvoljeni na tajnih 
volitvah enako kot delegati delavske
ga sveta. Za ta organ smo se odlo
čili zaradi tega, da bi delavski svet 
razbremenili odločanja zoper sklepe 
o posamičnih pravicah in obvezno
stih delavcev. Delavski svet torej o 
tem ne odloča ne glede na to, kako 
je  pritožba naslovljena. Delavski 
svet tudi ni instančni organ in ne 
more razveljaviti dokončne odločit
ve odbora, ampak se lahko delavec 
pritoži le še na pristojno sodišče

združenega dela. Razlogi, da smo se 
odločili za poseben odbor, ki odlo
ča na drugi stopnji, namesto da bi' 
to bilo v pristojnosti delavskega sve
ta^ so predvsem organizacijsko-teh- 
nicne oziroma formalnoprav
ne narave. Reševanje pritožb je 
vezano na rok, zato bi bilo treba de
lavski svet sorazmerno pogosto skli
cevati, da bi pritožbe sproti reševal. 
Problem pa je  tudi metoda pristopa 
in odločanja o konkretnih zadevah 
na 70-članskem delegatskem telesu.

V statutu sicer pise, da je ta od
bor organ, ki praviloma odloča v 
tričlanskem senatu, povzeto po ana
logiji disciplinske komisije. Odbor 
se je  že na prvi seji odločil, da bo 
zasedal samo skupno, saj obstajajo 
mnogi vsebinski in formalni po
misleki zoper uresničitev take do
ločbe, o čemer pa kdaj drugič.

Poleg določila v statutu je  odbor 
opredeljen tudi v Pravilniku o ures
ničevanju samoupravljanja, podrob
neje pa v Pravilniku o delovnih raz
merjih, in to na dveh mestih. Na 
67. in 68. strani v poglatju: Varstvo 
pravic delavcev zvemo, kjein na kak
šen način ima delavec pravico zahte
vati varstvo svojih pravic iz delov
nega razmerja pri organih podjetja, 
omenjeni pa tudi drugi dejavniki, ki 
nastopajo, kot so pristojna sodiš
ča, družbeni pravobranilec samoup
ravljanja in sindikat. Pri tem je  tre
ba opozoriti na novo terminologijo, 
ki jo  je uvedla spremenjena zakono
daja. Namreč pri pritožbi zoper od
ločitev disciplinskega organa govo
rimo o ugovoru, pri drugih zadevah 
pa o zahtevi za varstvo pravic. Ne 
glede na to pa noben organ ne bo 
zavrgel pritožbe, ki bo morda ne
ustrezno opredeljena. Edini pogoj 
je. d a je  vložena v roku za pritožbo, 
ki mora biti napisan v odločbi ali 
odpravku sklepa organa, ki je  odlo
čal na prvi stopnji. Ugovor zoper 
odločitev disciplinskega organa -  to 
sta lahko direktor ali disciplinska 
komisija -  je treba vložiti v 8 dneh 
od vročitve sklepa oz. odločbe. Ugo
vor lahko delavec napiše sam ali pa 
ga da ustno na zapisnik v oddelku 
kadrovsko-tehnične operative v po
slovni enoti ali v kadrovsko-social- 
ni službi, kadar gre za delavce služb, 
ali v pravni službi. Odbor m orajo 
pritožbi odločiti v roku 30 dni. Če 
ne odloči, ima delavec pravico vlo
žiti zahtevek direktno na sodišče 
združenega dela. O ugovoru zoper 
sklep disciplinske komisije pa je si
cer se posebej govor v poglavju o 
disciplinski odgovornosti.

Ugovor oz. zahtevek za varstvo 
pravic se torej naslovi na odbor za 
varstvo pravic delavcev in najbolje 
je, da se preda v vložišču -  seda
nji naziv službe je OE Splošne ko
munikacije, kjer se vpiše v interno 
pošto in označi datum prejema. 
Ugovori, dani na zapisnik, morajo 
biti prav tako jasno označeni z da
tumom. Če pa je ugovor vložen na 
pošti, se šteje, d a je  bil zadnji dan 
rok, oddan na pošti kot priporoče
na pošiljka.

Zahtevek za uveljavljanje pravic 
lahko delavec pošlje, kadar meni, da 
so mu bile kršene z neposrednim 
odločanjem, ravnanjem ali kakšnim 
drugim dejanjem, povezanim z vo
denjem delovnega procesa. Ugovar
ja lahko zoper sklep, s katerim je 
bilo odločeno o njegovi pravici, ob
veznosti in odgovornosti, ali pa zah
teva varstvo pravic tudi, če meni, 
da so le-te kršene^ ne da bi mu bila 
za to izdana odločba, pisno vročen 
sklep ali podobno. Zahtevo za uve
ljavljanje pravic mora delavec vloži

ti v 15 dneh od dneva, ko je  zvedel 
za kršitev oz. ko m u je  bil vročen 
sklep, ki se izpodbija. Ugovor de
lavca zoper sklepe, s katerimi je  bi
lo odločeno o njegovih individual
nih pravicah, zadrzi izvršitev sklepa 
do odločitve odbora za varstvo pra
vic delavcev oz. do dokončnosti nje
govega sklepa, to je 15 dni po vro
čitvi sklepa odbora, kar pa ne velja 
v naslednjih primerih: kadar se od
loča o osebnem dohodku, kadar je 
delavec začasno odstranjen z de
lovnega mesta ali iz podjetja, o za
časni razporeditvi delavca na drugo 
delo zaradi izjemnih okoliščin, do
ločenih s tem pravilnikom, kadar se 
delavcu nalaga delo prek polnega 
delovnega časa, ob nujni začasni 
prerazporeditvi delovnega časa in 
kadar se delavcu odredi čakanje na 
delo.

Na obravnavo na odboru za varst
vo pravic delavcev mora biti prito- 
žitelj obvezno vabljen 8 dni pred za
sedanjem. kar storimo s pismom s 
povratnico. Če je pritožitelj dokaza
no obveščen in se razprave ne ude
leži, lahko odbor odloča tudi v od
sotnosti. Tako pritožitelj kot naspro
tna stran imata pravico predlagati 
nove materialne in druge dokaze se
bi v prid ter predlagati zaslišanje prič 
in izvedencev. Delavec lahko naja
me tudi advokata ali pa ga zastopa 
sindikat.

Kar zadeva zastopanje po sindika
tu, je  treba opozoriti na dve različ
ni vlogi, ki ju  ima sindikat. Prva je, 
da mora biti sindikalni forum ob
veščen o tem, da teče postopek ter 
da lahko poda svoje mnenje in se 
udeleži razprave; organ sindikata pa 
ima pravico v imenu delavca in na 
njegovo zahtevo ter z rjjegovo privo
litvijo vlagati pritožbe in dajati pred
loge za varstvo pravic delavca, to
rej ima v vseh primerih enake pra
vice kot prizadeti delavec. Gornje je 
citat 70. člena statuta, enostavneje 
povedano pa sindikat lahko delavca 
direktno zastopa. V praksi mora de
lavec dati sindikatu pooblastilo oz. 
izjavo, da ga lahko v njegovem ime
nu polno zastopa.

Na koncu samo še napotek: stro
kovni delavci v službah poslovnih 
enot oz. v skupnih službah -  v ka- 
drovsko-tehnični operativi, pravni 
službi, kadrovsko-socialni službi in 
službi, ki skrbi za organe upravlja
nja, so dolžni delavcem, ki se želi
jo  pritožiti, dati pravilen nasvet o 
pritožbeni poti; o pristojnostih sin
dikata pa na tem mestu ne bi po
drobneje govorili.

J. Dežman

DELO KOLEKTIVNIH 
IZVRŠILNIH ORGANOV

«
O dbor za poslovanje je  na  5. 

seji sprejel sklep o dokončnem  
odplačilu nekaterih dolgoročnih 
kreditov, obravnaval in potrdil 
bonifikacije, ki so posledica re
klamacij inozem skih kupcev, 
razpravljal o odpisu o snovn ih , 
sredstev in izdal nekaj soglasij 
za opravljanje popoldanske obrti 
našim  delavcem. Pri potijevanju 
bonifikacij je  sklenil, d a je  nedo
pustno, da v času, ko nam  pri
m anjkuje naročil, pride do rek
lamacije zaradi nespoštovanja 
dobavnih rokov. Pri odpisih os
novnih  sredstev je  zahteval, da 
je  treba spraviti zaloge razreda 3 
na m inim um . Dorekel je  posto
pek odpisa osnovnih  sredstev. 
Vključno z navodili poslovodne
ga odbora m ora predlog za odpis 
vsebovati še sestavo strokovne 
komisije, ki je  določila vred
nost osnovnih sredstev. Nave
dena m ora biti knjižna in tržna 
vrednost, s tem da se priloži tu 
di specifikacija delov osnovne
ga sredstva, ki se predlaga za od
pis. Predlog je  oblikovan tako 
podrobno zato, da ne  bi priha
jalo  do nepravilnosti.

Ob izdaji soglasij za popol
dansko obrt je  že dalj časa pri
sotna dilem a, kako s soglasji 
spodbujati dopolnilno  dejavnost 
s kasnejšim  prehodom  na polno 
obrt in pri tem  zaščititi znanje 
in tehnologijo podjetja. Da bi 
bilo čim  manj zlorab, odbor iz
da soglasje le s pristankom  de
lovnega okolja, iz katerega izha
ja  prosilec. Če se ugotovi razlog 
za preklic soglasja, odbor sproži 
postopek za odvzem  dovoljenja. 
Seveda lahko to spremljajo sa
m o v delovnem  okolju delavca, 
ki opravlja dopolnilno dejav
nost.

O dbor je  dal še pobudo za 
ustanovitev t.i. in terne borze de
la v podjetju, da bi zaradi potreb

dela lahko optim alno prerazpo
rejali zaposlene.

O dbor za kadrovske zadeve je 
na 4. seji v okviru kadrovske 
problem atike sprejel na podlagi 
danih odpovedi sporazum no 
prenehanje del. razm erja zaradi 
starostne, predčasne ali invalid
ske upokojitve. Tako je  v jun iju  
prenehalo delovno razm eije 41 
delavcem, 23 je  bilo novih za
poslitev, od tega 18 pripravni
kov.

Pri potijevanju plačane odsot
nosti jg treba doreči pogoje de
leža odsotnosti za vrhunske špo
rtnike. Zakon opredeljuje 7 dni.

Neplačanih odsotnosti je  bilo 
odobrenih  35. V vseh prim erih 
gre za delavce iz okolij, kjer pri
m anjkuje dela. O dbor je  dal po
budo, da strokovna služba izde
la način obveščanja zaposlenih o 
trenutnih  in perspektivnih potre
bah za zaposlovanje znotraj pod
jetja, da lahko delavci izrazijo 
svoj interes za zaposlitev na teh 
delih in nalogah, preden se le-te 
oglasijo.

O dbor je  potrdil dodelitve sta
novanj ter zam enjave in dodelit
ve garsonjer. V prihodnje ne bo 
dajal potrdil za subvencije, če bo 
stanovanjska površina odstopala 
več kot 10 °/o od  pripadajoče. 
Ker so pogoste sam ovoljne vse
litve v izpraznjena stanovanja, 
je  odbor zahteval, naj pravna 
služba podjetja doseže, da sodne 
spore, ki jih  v zvezi s tem  spro
ži podjetje, sodišče obravnava 
prioritetno. Dolg postopek na 
sodišču je  nam reč v prid tistim , 
ki se tako vseljujejo.

O dbor se je  seznanil s politi
ko štipendiranja železarne. D a
na je  bila pobuda za pridobivanje 
dobrega strokovnega kadra kljub 
zapori zaposlovanja.

M iloš Jurak
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Junija daleč pod načrtom
Plan skupne proizvodnje smo vju- 

niju dosegli komaj 55,9 odst., v icu- 
mulativi 81,3 odst. Le-ta se nam  je 
od kumulative prvih petih mesecev 
zmanjšala za 5,1 odst. Za 8.478 ton 
prodanih izdelkov smo iztržili 173,9 
milijona din, kar je v poprečju 20,51 
din/kg. Od tega smo prodali na do
mačem trgu 6.232,7 ton ali za 102,8 
milijona din, izvozili pa smo 2.245,3 
tone ali za 71,1 milijona din, kar 
znaša prek 6 milijonov dolaijev.

SKUPNA PRO IZV O D N JA  
PADA

Plan proizvodnje v Jeklarni ni bil 
dosežen zaradi slabega odvzema je- 
lda v predelovalnih obratih. Od na
bavljenih legurje v začetku primanj
kovalo niklja in drugih čistih legur, 
nakar seje dobava stabilizirala. Spo
rna je bila le dobava Fe Cr carbu- 
re, kar pa ni motilo izvrševanja pro
grama. Ob pomanjkanju naročil so v 
jeklarni za dalj časa ustavili del pe
ci, nekaj delavcev so poslali v dru
ge obrate, nekaj pa jih  je šlo tudi na 
dopust. Na agregatih pa, ki še ob
ratujejo, skušajo doseči večji učinek 
na enoto časa in boljšo kakovost.

Tudi v Valjarni je bila količinska 
proizvodnja daleč pod načrtovano, 
dosežena le 50,6 odst., kar je  glede 
na sestavo naročil tudi pričakovati. 
Vzrok je  v izredno razdrobljenih na
ročilih in nič boljši izgledi niso za 
julij in avgust. Ob taki sestavi naro
čil odpade ogromno časa na pripra
vo proge. Precej obratovalnega ča
sa so pobrale tudi mehanske in elek- 
tro okvare. Vzrok nižje količinske 
proizvodnje je tudi valjanje orodnih 
in visoko legiranih jekel.

Tudi v Kovačnici zahtevajo raz
drobljene pozicije večjo ažurnost in 
prizadevanje. Zaradi pomanjkanja 
naročil je  bila proizvodnja 71,4 ods t. 
Obdobje dopustov in remont kladiv 
ie dodatno vplival na realizacijo. 
Sarže iz jeklarne so imele večkrat 
zamudo, zato je bilo tudi delo v ob
ratu izredno težko planirati. N eus
pela proizvodnja je na normalni rav
ni. Posebno pozornost pa posveča

jo  orodnim  jeklom, katerih metalo- 
grafske analize kažejo, da jih  v ko
vačnici pregrejejo.

Ob 48,5 odst. proizvodnji v Jek- 
lovleku so imeli velike težave z re
monti strojev, posebno na brusil
nem stroju, kjerje največ naročil. Ze
lo se tudi pozna, da ni naročil za 
vlečeno žico, saj teh delavcev ne 
morejo dovolj uspešno premestiti na 
druga ustrezna dela. V prvi polovici 
meseca so nastajale težave tudi za
radi pomanjkanja vložka.

V PE Jeklolivarna še vedno pri
manjkuje naročil. Plan pa so dosegli 
57j9 odst.

PE Stroji so ob visoki proizvo
dnji stiskalnic presegli plan proizvo
dnje za 64,4 odst. Prodaja bi lahko 
bila sicer še nekoliko višja, a so v 
špediciji ostali nefakturirani pilger 
valji za Sisak.

Pomanjkanje dela na oddelku br- 
zoreznega orodja -  premalo naročil 
-  neenakomerna dobava segmentov 
in diskov iz Kalilnice ter občasni iz
padi strojev in velika odsotnost z 
dela so pripomogli, da plan v In
dustrijskih nožih ni bil dosežen. Ze
lo primanjkuje naročil tudi v Pnev
matičnih strojih. Prav tako jih  ni 
dovolj v Vzmetarni. V PE Obdela
va so plan dosegli le v Orodjarni.

Dokaj ugoden rezultat proizvod
nje so v juniju dosegli v PE Arma
ture.

NA D O M A ČEM  TRGU
PRIM ANJKUJE NAROČIL

Junijska prodaja na domačem trgu 
,v PE Metalurgija ni bila uspešna. 
Valjarna plana ni dosegla predvsem 
zaradi preširokega asortimenta, po
gostih menjav valjev in iztrošenosti 
valjarske proge. V Kovačnici je  pri
manjkovalo naročil za stiskalnice in 
kovaški stroj. Jeklovleku je v prvi 
polovici meseca primanjkovalo vlož
ka za vlečeno žico. Na brusilnih 
strojih, ki imajo dovolj naročil in 
ugoden asortiment, je  prišlo do večje 
strojne okvare.

Ob slabem asortim entu in poma
njkanju naročil plana niso dosegli v

PE Jeklolivarna. Večjih izboljšanj pa 
tudi ni pričakovati v avgustu.

V PE Strojih so količinski plan 
presegli, vendar zaostali za vredno
stnim. Razlika med količinsko in fi
nančno realizacijo J e  nastala zaradi 
odpreme večje količine pločevine, za 
katero je  bil narejen samo prenos. V 
individualni proizvodnji primanjku
je naročil.

Naročil primanjkuje tudi v PE Ob
delava. V Orodjarni nimajo dovolj 
naročil za orodje. Noži so dosegli 
plan le 62,6 odst. V špediciji je os
talo zaradi nepravočasne dostave 
okoli 3 t nožev. V Pnevmatiki je  bil 
plan dosežen 52,3 odst. Prodali so 
v glavnem rezervne dele. Tudi 
Vzmetarni kljub navidez dobrim re
zultatom zelo primanjkuje naročil.

Plana tudi niso dosegli v PE Ar
mature. Pomanjkanje naročil na do
mačem trgu so pokrili z izvozom.

IZKORISTEK DELOVNEGA 
ČASA

V juniju je bil delovni čas izkoriš
čen 79,68 odst., odsotnosti pa so 
znašale 20,32 odst. in so bile raz
deljene takole:
-  letni dopust 7,82 %
-  izredno plačani dopust 1,95 %
-  službena potovanja 0,44 %
-  bolezni 8,76 %
-  druge plačane odsot. 1,12%
-  neplačane odsotnosti 0,23 %

SKUPAJ 20,32 %
Ure v podaljšanem delovnem ča

su so znašale 0,65 odst. in so bile 
za 0,21 odst. manjše kot v maju. To
krat so imeli največ nadur v Trans
portu 2,92 odst., Turizmu in druž
benem standardu 2,64 odst., Strojih 
2,62 odst. Vsem drugim se gibljejo 
nadure pod enim odstotkom.

IZVOZ NAD NAČRTOM

V PE Metalurgija so količinski 
lan dosegli v Kovačnici in Jeklovle- 
u, v slednjem predvsem zaradi od

poklica zalog. V Valjarni so za pla
nom zaostali.

ODDELEK 
POSLOVNA ENOTA

ODSTOTKI DOSEGANJA NAČRTOVANE PROIZVODNJE

SKUPNA
PROIZVODNJA

ton
ODPREMA

ton

FAKTURIRANA
REALIZACIJA

din
IZVOZ

$
IZVOZ

din
DOMAČI TRG 

din

j u n i j zbi r j u n i j zb ir j u n i j zb ir j u n i j zbi r j u n i j zb ir j u n i j zbi r

JEKLARNA 5 8 ,0 8 3 ,6 - - - - - ' " - -

VALJARNA 5 0 ,6 7 8 ,7 5 3 ,9 7 6 ,6 5 2 ,2 7 5 ,0 6 2 ,6 5 9 ,0 6 0 ,7 5 7 ,3 4 8 ,6 8 2 ,5

KOVAČNICA 7 1 ,4 9 8 ,4 7 9 ,1 1 0 3 ,3 8 4 ,4 1 0 0 ,8 1 5 7 ,6 1 3 6 ,7 1 5 3 ,3 132 ,8 7 7 ,  3 97 ,4

JEKLO VLEK 4 8 .5 • ' , 4 7 6 ,8 6 2 ,4 6 9 , 2 5 9 , 5 143 ,4 4 4 ,3 1 3 9 ,6 4 3 ,1 5 8 ,2 6 2 ,1

P E METALURGIJA 5 5 , 0 8 1 , 5 6 1 , 6 7 9 ,9 6 2 , 5 7 7 ,6 8 2 ,1 6 4 , 2 7 9 ,7 6 2 ,3 5 7 ,6 8 2 ,0

P E JEKLOLIVARNA 5 7 , 9 6 2 ,6 5 0 .5 4 3 ,6 4 9 .7 4 7 ,8 5 1 .2 7 7 .8 4 9 . 5 7 6 ,0 .A 4 0 ,5
P E STROJI 164,4 9 9 .4 1 6 7 .0 7 L l5 . . 9 8 ,3 6 9 ,9 9 3 ,9 . . .U l?
NAMENSKA PROIZVOD. 9 8 . 5 1 2 5 .7 1 06 ,1 1 3 5 ,5 1 0 7 ,5 1 5 8 ,2 1 0 3 ,2 154 ,4 126 ,6 1

ORODJARNA 1 2 0 .9 7 8 .7 1 2 1 .7 8 3 .7 6 0 . 3 8 1 , 2 3 5 ,3 188 ,8 34 , 3 178 ,1 6 3 , 2 7 0 , 0
-  NOŽI, BRZOREZ.OROD.

J  , 8 0 .8 8 8 ,4 7 4 ,7 8 0 ,9 7 2 ,6 1 3 6 ,8 112 ,8 133 ,6 110 ,2 5 6 ,8 5 5 ,4
-  GREDICE 224 ,1 147 ,7 . - - - - - - - - -
INDUSTRIJSKI NOŽI 1 4 1 ,2 1 0 8 .6 8 8 .7 . 8 1 .2 - 1 L « U Z ,  a U l i l 1 3 2 .7 .1£5L§.. 56 ,5
PNEVMAT. STROJI 52 ,1 59 ,4 52 ,1 6 1 ,8 8 9 ,8 7 8 ,0 1 1 8 ,8 1 1 7 ,5 1 1 4 ,6 1 1 3 ,8 8 9 , 0 7 6 ,8

VZMETARNA 7 9 ,7 8 9 ,5 74 ,4 9 0 ,1 1 0 2 ,9 1 0 8 ,5 83 ,4 123 ,0 7 9 ,3 1 1 8 ,0 1 0 5 ,6 107 ,4

KALILNICA _ _ _ - 1 5 2 .7 105 .1 -  ' - - - 1 5 2 ,7 105 ,1
P E OBDELAVA 9 6 ,1 9 3 ,8 9 0 ,7 9 6 ,5 9 4 ,8 1 0 6 ,6 1 0 9 ,8 1 5 1 ,5 1 0 5 ,6 147 ,7 6 8 , 3
P E ARMATURE 104,8 4 ‘1 , 4 ■L 110 .4 1 0 3 .5 129. 1 1 2 3 .3 1 2 4 .7 1 1 9 .9 8 6 ,9 7 6 ,6
STORITVE DRUGIH 4 9 ,0 126 .8 - - - - 48 ,4 126 ,7

SKUPAJ PODJETJE 5 5 ,9 8 1 ,3 6 7 ,3 7 9 ,7 73 ,4 8 1 ,0 9 5 ,5 9 5 ,0 9 2 ,3 9 2 ,6 6 4 ,3 7 5 ,4

Od predelovalnih obratov so bili 
najbolj uspešni v PE Stroji, saj so 
plan precej presegli, in to predvsem 
na račun prodaje na klirinškem trgu. 
Plan so še presegli v Industrijskih no
žih in Armaturah.

V železarni smo tako presegli za 
junij predvideni dolarski plan na 
konvertibilnem trgu za 17,7 odst., na 
klirinškem trgu za 84,8 odst., in v 
skupnem za 23,5 odst.

UVOZ

Vjuniju smo že dolgovali inozem 
skim dobaviteljem znatna sredstva 
za dobavljene repromateriale in re
zervne dele iz preteklih mesecev. 
Plačilna nesposobnost železarne je 
povzročila, da nam inozemski do
bavitelji ne dobavljajo več blaga 
»odprto«, kar pomeni, da bodo zara
di tega m oteni tudi naši proizvodni 
procesi ter bodo vprašljivi dobavni 
termini. V tenj mesecu j e  prispela 
oprema fe FLACKT iz Švedske, in 
sicer odpraševalna naprava, ki bo 
služila za odpraševanje in protizvoč- 
no zaščito nove UHP elektro peči.

NABAVA DOMA

Tudi v juniju je  na področju na
bave povzročala večje probleme pre
dvsem nelikvidnost. Pri nabavi se 
namreč v precejšnjem obsegu orien
tiramo na dobavitelje (trgovske hi
še), pri katerih se poslužujemo kom
penzacij.

Velik problem v nabavi predstavlja 
neustrezna računalniška podpora, 
nimamo še namreč zadovoljivo reše
ne sprotne spremljave cen in giba
nja zalog. Pri tem je  treba vedeti, 
da zaradi nenačrtovane porabe ma
terialov velikokrat prihaja do na
bav ki so interventnega značaja. V 
taksnih primerih pa je običajno vse 
podrejeno roku dobave, ne pa osta
lim kriterijem, kot so cene, plačilni 
pogoji in kvaliteta.

V nabavi so v tem mesecu še or
ganizirali vse aktivnosti za zm anj
šanje zalog na minimum. To je, da 
bomo imeli zaloge izključno le za 
strogo namensko uporabo v posa
meznih PE, ne bomo pa naročali 
na zalogo komerciale.

Z večjimi dobavitelji pa se dogo
varjamo, da bomo z njimi vzposta
vili računalniške povezave -  pošto. 
Tako bomo imeli njihove liste zalog 
in prodajne cene blaga stalno ažuri- 
rane.
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Nujnost zmanjšanja števila 
zaposlenih v Železarni Ravne

(Razprava na občutljivo temo)

T em a, o kateri želim  v pris
pevku razpravlja ti, je  posta la  
ena najbolj v roč ih  tem  v slove
nskem  p ro sto ru . Po m oji oceni 
je  v tem  tren u tk u  celo p red  raz
pravam i o p lačah, in je  v zad 
n jem  desetletju  nedvo u m n o  
prevladovala. N asp ro tno  pa 
lahko  skozi tu jo  prakso  o p azu 
jem o , da  v razv itih  deželah  p os
taja to vse bolj »urejeno« o b 
m očje (s celo v rsto  pravil), da 
pa se z zadnjim i dogodki v 
vzho d n o ev ro p sk ih  državah  
vzpenja pri n jih  n a  prvo m esto . 
Z ato  obstajajo  m akro-ekonom - 
ski in socialni razlogi, in  zara 
di svoje u n iverzalnosti p rizad e
nejo  vsako podjetje, saj n i m o 
goče b iti »otok« sredi dogajanj. 
Tako je  tud i z Ž elezarno  Rav
ne, če si to želim o  ali ne.

Ž elezarna  R avne je  skozi ce
lo tn o  obdob je , tja  do  1987. leta 
p oznala  le eno  kategorijo : rast. 
Vm es so bila leta , ko je  po d je t
je  im elo  več težav, to d a  splošen  
zaključek je  n edvoum en . Vsa
ko leto  je  štela  več zaposlen ih , 
vsako le to  več strojev, vsako le
to  več stavb. Vsa ta  dogajanja 
so bila tesn o  povezana z eko
no m sk o  po litiko  in  d ru žb en o  
ureditvijo . D elo  in razpored i
tev  sta  bili d ru žb en i kategoriji, 
iz katere  so izhajale ustavne  
pravice. Z ato  je  bil cilj take u re 
ditve čim večje število  zaposle 
n ih  in ker so bili o d so tn i ele
m enti tržnega  gospodarstva, 
tud i cene takšne  »podzaposle- 
nosti«  n ism o  poznali. D olgo
letna  p raksa je  tako  oblikovala 
tud i naše  v redno te , našo  za
vest. Takšni sm o  tu d i vstopili v 
obdobje, ki poskuša na  p o d ro č
ju  ekonom ije  vzpostaviti o d n o 
se, ki veljajo v razvitem  svetu. 
Sprem em b, ki j ih  je  prinesla o- 
bsto ječa zakonodaja , se še ne 
zavedam o, spoznavam o j ih  bo 
lj od daleč, ko berem o  o steča
jih , o odpuščan jih , o prim erih  
Jesenic, Š tor, Skopja, ipd. Celo 
več, v sp rem em be še tud i ne 
verjam em o, ali pa si želim o, 
da bi se nas izognile.

Posledica tržn e  ekonom ije  je  
pravilo, da m ora podjetje  po s
lovati ek o nom ično , če želi na 
trgu  obsta ti (zato  v tu jin i ne  po
znajo podjetij za nedoločen  
čas, firme že ob ustanovitv i n a 
povejo neko časovno obdobje, 
za katero  se ustanavljajo). T o
rej m ora  s svojim i p rodukcijs
kimi faktorji ravnati sm otrno . 
In eden  teh  faktorjev je  tu d i š te 
vilo (in stru k tu ra) zaposlenih . 
Torej je  prva in bistvena spre
m em ba ta, da so zaposleni pos

tali strošek in d a je  pričel nasta
jati trg delovne sile.

K onkre tne  sp rem em be, ki 
kažejo, da  s e je  trg delovne si
le začel oblikovati:
-  de lovna  sila dobiva svojo ce
no , ki je  izterljiva (sp lošna ko
lektivna pogodba)
-  ni več m edsebo jnega  delov
nega razm erja, p ristopam o k 
podpisovan ju  ind iv idua ln ih  
pogodb o zaposlitvi
-  ni več m o n o p o la  nad  delov
n im  m estom , n i več trajnega 
delovnega razm erja  (presežni, 
stečaj,...).

Ker se je  istočasno  zaostrila  
fiskalna in  m o n e ta rn a  po litika  
(denarja  je  m anj, ko t je  obseg 
»starih  po treb«  vseh podjetij) 
in zah teva  po višjih  plačah, je  to 
n ed v o u m n o  usk la jeno  pritiska
nje po zn ižan ju  števila zaposle 
n ih  tako v gospodarstvu  ko t v 
socialni (d ru žb en i) nadgradnji.

In  kje sm o v tej situaciji v 
panogi črne  in barvaste  m eta 
lurgije ter kovinsko-predelo- 
valne industrije?

O cene, ki s o j ih  nared ile  tu je  
k o n su ltan tske  firm e, se m ed  se
boj razlikujejo po razvo jn ih  u s 
m eritvah  (M c K insey o sloven
skih železarnah , B ritish  Steel o 
ju goslovansk ih  železarnah , M c 
K insey o TA M -u,...), v en d ar so 
si v eni stvari p o p o ln o m a en o t
ne. Vse ugotavljajo , da m o ra 
m o v podjetjih zm anjšati število 
zaposlen ih  za 50 %, če želim o 
postati kon k u ren čn i na svetov
n em  trgu. To je  v b istvu  uso d a  
panoge, ki m ora  vlagati več v 
in p u t (ekologijo , energijo), kot 

a iztrži s svojim  o u tp u to m . 
tev ilčnost in  kapacite te  v j u 

goslovanskem  p ro sto ru  pa p re 
segajo tržn e  m ožnosti. Visok 
o d sto tek  je  posledica dveh pa
ra le ln ih  p rocesov, ki sta  po te
kala istočasno , a v dveh različ
n ih  p rostorih :

-  v našem  p ro sto ru  sm o na 
podlagi sistem a združenega  de
la in svobodne  m enjave dela 
zaposlovali ves naravni priliv v 
obsto ječa  podjetja, brez d o d a t
n ih  program ov

-  v razvitem  svetu  so v istem  
času s teh n o lo šk im i sp rem em 
bam i povečevali p ro duk tivnost 
in iz te  panoge preusm erjali za
poslene v terc ia rn i in  kvartarni 
sektor. T ak o je  nastal razkorak, 
ki se sliši in zdi grozljiv.

Kako p ristopam o k p ro b le 
m atiki v Ž elezarni Ravne?

D o konca leta 1987 sm o poz
nali 3 % rast števila zaposlenih . 
L eto 1988 sm o prvič končali s 
takšn im  številom , kot sm o ga

pričeli. Is točasno  sm o sprem e
nili po litiko  štipendiran ja . V 
tem  le tu  je  tu d i R udn ik  M eži
ca napovedal zm an jšan je  zapo
slenih . L eto 1989 sm o končali 
z  m anj zaposlen im i, ko t sm o 
ga pričeli. Prvič n ism o  o m o g o 
čili p rip ravn ištva  vsem  štipen 
distom , pričeli sm o  spodbujati 
p redčasno  upokojevanje.

Z a leto  1990 sm o napovedali 
5 °/o zm anjšan je  števila  zaposle
nih. D o  konca ju n ija  sm o d o se 
gli 4 % zm anjšan je . T rend  kaže, 
da bi lahko  dosegli cilje, op re
deljene s p lan o m  in poslovno  
politiko. V endar pa  so n asto p i
le resne m o tn je  in  kažejo n a  to, 
da bo m o  m orali še g loblje  in  o- 
streje poseči na  kadrovskem  
področju  (dosegam o le 80 % 
b lagovne pro izvodnje, tržn e  
m o žn o sti so om ejene, likvid
nostne  težave so zm eraj težje 
prem ostljive). P red  sabo im a
m o več zakonsk ih  m ožn o sti, ki 
j ih  bom o m orali energ ično  iz
koristiti. Pri tem  velja o p ozori
ti, da  k tem u  p ristopam o zadnji 
izm ed slovenskih  železarn , saj 
sm o p rak tično  ves čas skušali 
p rob lem  reševati drugače.

Kaj torej lahko pričakujem o 
letošn jo  jesen  in  tu d i še vse n a 
slednje  leto?

1. Povečali b o m o  ak tivnosti 
za predčasno  upokojevanje  na 
podlagi odpravnin .

2. Izvršili vse ak tivnosti za 
pridobivan je  sredstev  za dokup 
let vsem  delavcem , k ijim  m an j
ka 5 ali m anj le t delovne dobe. 
Ker je  dokup  le t brem e, in  ga 
ne m ore prevzeti le podjetje  sa
m o, bo m o  v p rim eru , da d ru ž 
ba ne bo sodelovala, po n u d ili 
delavcem  doživljenjsko ren to  v

višini razlike, ki n astan e  m ed  
po lno  poko jn ino  in  zm anjšano  
pokojn ino  (zarad i m anjkajočih  
let).

3. Predlagali delavskem u 
svetu, da p risto p im o  k izdelo
vanju  seznam ov zaposlen ih , ki 
n im ajo  (dovolj) dela. Pri tem  
bom o za take delavce uporab ili 
zakonsko  m o žn o s t o čakanju 
na  delo  z n ad o m estilo m  plače. 
Ker im am o v n ek aterih  delih  
podjetja  tud i perspek tivno  do 
volj dela, bo m o  u strezen  del ča
kajočih na  delo prekvalificirali.

4. P rerazporejali delavce ne 
glede na fo rm alno  izobrazbo  
na tista področja , kjer je  dela 
dovolj, ali pa sm o v p retek losti 
najem ali izvajalce izven žele
zarne.

5. Pri podp isovan ju  ind iv idu 
aln ih  pogodb  z že zaposlen im i 
bom o postavili pogoje o po l
nem  angažiran ju  za  podjetje  in 
opustitve  vseh resn ih  stransk ih  
dejavnosti,... posegajo  v p ro 
d uk tivnost zaposlen ih , ali celo 
v dejavnost podjetja.

6. P redlagali b o m o  delavs
kem u svetu, da  vse dotlej, d o k 
ler bo m o  im eli tako  nizko p ro 
izvodnjo , uvedem o v režiji PE, 
kjer ne  dosegajo p lana, prisilne 
d o puste  za takšen  o d sto tek  za
poslen ih , kot je  nedoseganje  
p lana ter prisilne  d o p u ste  za 
takšen o d sto tek  zaposlen ih  v 
skupn ih  službah  podjetja , ki u- 
streza obsegu PE v celo tnem  
podjetju .

7. Poskrbeli bo m o  za to , da 
bom o zaostrili de lovno  in teh 
no loško  discip lino  te r  p ro ti ru 
šiteljem  najostreje  ukrepali.

8. Povečali ak tivnosti n a  raz
vo jnem  in poslovnem  p o d ro č
ju , tako da bi prišli do  novih  d e 
lovnih  m est, ki ed in o  lahko tra 
jne je  rešijo  kadrovsko p ro b le 
m atiko. Ni nam reč  dovolj le 
zm anjšati števila zaposlen ih , 
treb a  je  povečati tu d i obseg n a 
še pro izvodnje, za to  pa so po 
treb n a  nova, p ro duk tivna  d e 
lovna m esta.

Iz vsega tega je  torej razvid
no, da želim o  v prvi vrsti u p o 
rabiti tis te  in stru m en te , ki čim - 
bolje rešujejo posam eznikov  
položaj in ki p ro b lem atik o  ok 
virjajo zno tra j podjetja. D ružba  
pa pri tem  m ora sodelovati, saj 
je, prvič, sodelovala  tu d i v p re 
tek losti s svojim i usm eritvam i 
in drugič, v sedan josti je  p o sta 
vila in stru m en te  (dokup  let 
upok.), ki so izred n o  dragi.

P o d predsedn ik  PO 
B rane Ž erd o n er
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KAKO IN KDAJ 
DO STANOVANJA

Ob vsesplošni krizi in slabih  
p oslovn ih  rezu lta tih  je  tu d i re
ševanje stanovanjske p ro b le 
m atike delavcev železarne  ve
dno  težje. V železam i im am o tri 
p rio rite tn e  liste za  p ridobitev  
stanovanj:

-  p rio rite tn o  listo  za d o d e li
tev oz. zam enjavo  stanovanja, 
na  kateri je  letos ev iden tiran ih  
335 prosilcev

-  p rio rite tn o  listo  za p r id o b i
tev garson jere , na kateri je  117 
prosilcev, in

-  p rio rite tn o  listo  za p rid o b i
tev kadrovskega stanovanja, na 
kateri je  ev iden tiran ih  12 p ro 
silcev.

P rio rite tn e  liste se sestavljajo 
vsako leto  znova, v rstn i red 
prosilcev pa se določi g lede na 
stanovanjske  razm ere  delavca, 
socialno in zdravstveno stan je  
delavca in njegove druž ine , de
lovno dobo , razpored itev  d e 
lovnega časa, dob o  čakanja na 
stanovan je  in reševanje širših  
d ru žb en ih  potreb .

Na tej osnovi sestavljene pri
o rite tn e  liste  po trd i D elavski 
svet železarne, v O E S tanovan j
ska razm erja  pa n a to  iščejo re
šitve in poskušajo  zadovoljiti 
čim več prosilcev. Kako jim  to 
uspeva, pa nam  je  povedala tov. 
Sonja Slem nik, vodja te eno te:

»L etos sm o uspešno  zak lju 
čili adap tacijo  sam skega d o m a 
na Č ečovju 13 in sm o s p re u re 
ditvijo pridobili 20 stanovanj, 6 
garson jer in tri kadrovska sta 
novanja. Do konca leta pa  b o 
m o lahko  zagotovili precej 
m anj stanovanj, saj železarna 
n im a denarja  za g radn jo  ali n a 
kup nov ih  stanovan jsk ih  enot.

Reševanje stanovanjske  p ro 
b lem atike  je  tako om ejeno  le še 
na  m ed sebo jne  izm enjave sta 
novanj in redke izpraznitve. Pri 
izm en javah  se pojavljajo teža 
ve, saj delavec ali upokojenec, 
k i je  p ripravljen  zam en ja ti več
je  s tanovan je  za m anjše , p o gos
to želi im eti to čn o  do ločeno  
stanovanje. Če to  ni m ogoče, 
sp loh  ne želi več m enjati. Z ato  
pogosto  prej dobijo  stanovanje  
prosilci, ki po p rio rite tn i listi še 
n iso  na vrsti.

M ed letom  se pojavi tu d i ne 
kaj izredn ih  oz. nu jn ih  kan d i
datov, katerih  stanovanjski 
p rob lem i se rešujejo izven p rio 
rite tn ih  list. T em  poskušam o 
čim prej zagotoviti stanovanje, 
zadovoljn i pa so tud i z m an j
v redn im i ali m anjšim i s tan o v a
nji. To so seveda zasilne rešit
ve, delavci pa im ajo m o žn o st, 
da  se nato  prijavijo na redne  pri
o rite tn e  liste.

Velik p rob lem  so predvsem  
d ru ž in e , ki živijo v sam skem  
d o m u  na Č ečovju 24, saj so nji
hove stanovanjske razm ere  n e 
vzdržne , seveda pa je  to tud i 
proti p redpisom .

Za pridob itev  stanovan ja  je  
po treb n a  tud i finančna udelež
ba prosilca, ki se določi glede na 
v išino  O D  in v red n o st s tanova
nja. Pri tem  je  priskočila  n a  po 
m oč banka, ki delavcem  spe t 
om ogoča  na jem an je  k reditov  v 
ta  nam en. N ekaterim  delavcem  
pa v sk ladu z n jihovo finanč
no sp o sobnostjo  od ložijo  p la
čilo oz. jim  om ogočijo  plačeva
nje na obroke. Prav tako delav
cem  z nizkim i dohodk i in u p o 
ko jencem  om ogočijo  subvenci
jo  s tanarine , v en d ar le tistim , 
katerih  stanovanjsk i p rosto ri 
ne presegajo stan d ard a  za več 
kot 10 odst.

V železam i dodelju jem o tud i 
gradbene  kredite. Prosilec, ki 
kred it prejm e, se s pogodbo  za
veže, da bo  v do ločenem  času 
izpraznil železam iško  stanova
nje, ki bo  tako na voljo d rugim  
delavcem . V endar pa dob itn ik i 
kred ita  pogosto  p renesejo  sta 
novanjsko pravico na o troka, ki 
lahko stanovan je  obdrži, če je  
kvadratu ra  v sk ladu s standard i, 
sicer pa  m u  po n u d ijo  m anjše  
stanovanje. Tako z dodelitvijo  
gradbenega  k red ita  železarna le 
redko pridobi p rosto  s tanova
nje za  p rosilce  na p rio rite tn ih  
listah .«

P roblem , s katerim  se zadnje  
čase srečujejo , so tud i nasilne  
vselitve, ki posta ja jo  vse bolj ak
tualne. D elavci se brez s tan o 
vanjskih  od ločb  vseljujejo p re 
dvsem  v m an jv redna  stan o v an 
ja  in sobe. Ž elezarna  lahko p ro 
ti tem  kršilcem  pravil ukrepa  
prek pravne  slu žb e  z rednim  so 
dn im  postopkom . Ker pa  sodni 
m lin i m eljejo  počasi, se reševa
nje teh  kršitev pogosto  po tegne  
kar n a  nekaj let. To pa je  še d o 
d a ten  m otiv  za delavce, ki se 
poslužu je jo  takih  rešitev.

Ž elezarna  Ravne je  lastn ica 
p rib ližno  2200 stanovanjsk ih  
enot. To pom en i veliko knjižno 
v rednost, velik denar, ven d ar 
pa je  to hkrati tu d i velika o b 
rem enitev . Ž elezarna  m o ra  ta 
stanovan ja  vzdrževati, čeprav 
ni n jihov upravljalec, p roda ti 
pa j ih  (v skladu z obsto ječo  za
konodajo ) ni m ogoče. Iz jem aje  
le p reu re jen i sam ski dom  na 
Č ečovju 13, ki ga n eposredno  
upravlja  železarna.

T akšno prakso želim o razši
riti tu d i na d ruga  s tanovan ja  in 
j ih  tu d i p rodati, česar pa zak o 
nodaja  ne dovoljuje. Z ato  n es
trp n o  p ričakujem o novo zako
nodajo , ki naj bi sprostila  raz
lične po ti za reševanje s tan o v a
njske prob lem atike.

T ren u tn o  v železarn i ni fi
nan čn ih  sredstev  za g radnjo  in 
nabavo stanovanj. D elavcem  
tako o stan e  le ena zanesljiva 
po t do stanovanja: lastna izn a j
dljivost. Pri tem  pa so eni bolj, 
drugi m anj uspešni

V drug i polovici leta bod o  v 
OE S tanovanjske razm ere  o p 
ravili celovito  analizo  s tanova
njskega fonda Ž elezarne Rav
ne. Poskušali bod o  ugotoviti, 
koliko stanovanj je  dejansko 
last železarne in kdo v n jih  s ta 
nuje. P red  leti je  železarna da
la svoja stanovan ja  v uporabo  
tud i d rug im , ne le svojim  delav

cem , še vedno pa prispeva sred 
stva za vzdrževanje teh  s ta n o 
vanj. To bodo poskušali sp re
m en iti tako, da bodo  stanova- 
n jap ri selitvah vzeli nazaj in d a 
li v upo rab o  svojim  delavcem  
ali p a j ih  bodo odpisali.

Irena N agernik

OSKRBA Z ENERGIJO 
V JUNIJU 1990

Kot kaže tre n u tn o  stan je  na našem  trgu, je  večina gospodars
kih sub jek tov  lažje k rm arila  v fazi visoke inflacije kot v fazi o b 
sto ječih  gospodarsk ih  sp rem em b s stab iln im  tečajem  dinarja, res
trik tivno  m o n e ta rn o  po litiko  z v isoko ob restn o  m ero  in z viso
kim i obveznostm i do d ru žb en o p o litičn ih  skupnosti. Posledice se 
kažejo pri padcu  pro izvodnje, likv idnostn ih  težavah s številn im i 
b lok iran im i žiro  računi, s stečaji, naraščajočo b rezpose lnostjo  in 
d rug im i p odobn im i pojavi, ki sprem ljajo gospodarstvo  ob  p reh o d u  
z enega n a  drugi m odel.

N a področ ju  cen  v tem  času  ni bilo  b istven ih  sprem em b, d ro b 
no  p ro d a jn e  cene pri široki porabi pa so nižje, ko t so bile na za 
četku  leta. T udi cene energije  se od  decem bra  1989 niso  b istve
no  sprem enile, zem eljski plin  pa se je  celo pocenil za 0,40 d in /S m 3. 
Poprečna cena tega energen ta , ki je  po energetski v rednosti v 
železarn i krepko na 1. m estu , pa tre n u tn o  znaša  1,90 d in /S m 3.

Sicer pa  sm o im eli v ju n iju  po okvirn ih  izračun ih  za 22 m ili
jo n o v  din stroškov porab ljene energije, kar je  za  dva m ilijona m anj 
ko t v m aju. Ker je  v ju n iju  tud i skupna p ro izvodnja  pad la  od 
31.965 to n  v m aju  na 25.760 ton  v ju n iju , so stroški energije na 
to n o  skupne  p ro izvodnje  zarad i tega porastli od  751,14 d in /to n o  v 
m aju  na  856,52 d in /to n o  v ju n iju . P o doben  tren d  g iban ja  stro š
kov se kaže tud i pri iz raču n u  stroškov  energije na  to n o  skupno 
pro d an e  robe.

D obava p rim arn ih  energen tov  je  bila redna, enako tud i p ro iz
vodnja  in  oskrba po rabnikov  s sek u ndarn im i energenti. Pri oskrbi 
s k o m prim iran im  zrakom  sm o m orali zarad i okvare vijačnega 
kom preso rja  SV KE-6001 občasno  uporab iti kisikov k om preso r za 
p ridob ivan je  kom prim iranega  zraka.

Za n o rm aln o  oskrbo  po rabnikov  s k isikom  sm o nabavili iz T o 
varne dušika R uše 45.900 kg tega plina, kar je  9,4 % o d  skupne 
porabe. A rgona sm o nabavili 50.450 m 3n, in sicer iz tovarne 
KEM O L jubljana. Zbrali sm o 5.900 1 odpadnega  olja, ki ga p o k u 
rim o na ko tlih  ali ogrevnih  pečeh. Od tega je  1.900 1 olja p ri
peljanega od naprave za cepljenje em ulzij.

Iz p rim erjave porabe energen tov  v prim erjavi s p lan iran im i je  
ugo tov ljeno , da sm o plan prekoračili pri čistem  dušiku  (47,5 %) 
in porab i san ita rne  tople  vode  (41,4 %), kar ni n o rm alno . Vzroke 
za  tako porabo  bo m o  raziskali in v nasledn jem  m esecu dali p o 
ročilo. Porabe o sta lih  energen tov  so m anjše  od  p lan iran ih . M anj
ša je  b ila  tud i skupno  porab ljena  to p lo ta  iz Z P + P B + M  od  p la
n irane (za 19,3 %). K oličinske porabe  energen tov  so bile v p ri
m erjavi s p ro izvodnjo  še v edno  previsoke, kar je  odraz  povečanja 
specifičnih porab  energije v prim eijav i s p lan iran im i oz iro m a  z 
lanskim  jun ijem .

1. P rim arn i energen ti Poraba Str. v din
Elektro energija 
Zem eljski plin 
B utan  p ropan  
M azut 
Karbid

13 941 754 kWh 
3 631 797 Srn' 

17 480 kg 
141 320 kg 

8 800 kg

8 957 396,35 
8 864 582,66 

85 815,34 
383 987,53 

55 440,00
2. S ekundarn i energen ti Poraba Str. v din
A cetilen
Industrijska  voda 
S an ita rn a  top la  voda 
Para 
Kisik
K om prim iran i zrak 
Čisti dušik  
T ehn ičn i dušik 
A rgon

3 056 kg 
1 540 265 m 3

12 034 m 3 
4 113 300 kg 

488 308 kg,
6 355 128 nv1,. 

354 m 3 
22 071 m 3

4 842 m ' „

104 015,00 
792 589,19 
189 371,86 

1 704 473,53 
1 178 556,82 

732 608,21 
8 476,06 

34 666,67 
122 093,53

Ing. F e rd in an d  K otnik
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VfUENNA Mešano podjetje 
GmbH Pliberk

K akor je  gornje im e za nepoz
navalca zgodovine dokaj nena
vadno, se ve, d a je  imela rimska 
boginja svoj tempelj z im enom  
IU EN N A  v G lobasnici nedaleč 
od Pliberka, od koder izvira tu 
di im e za pokrajino Podjuna. In 
to im e je  vzeto za im e m ešane
ga podjetja, za katerega je  u red
nik Fužinatja  prosil, da bralce 
obvestim o o enoletnih izkuš
njah.

Po dobrem  letu dni poslova
nja že lahko zapišem o, da v le
tu 1987 sprejeta odločitev o us
tanovitvi skupnega m ešanega 
podjetja v tujini že daje plodo
ve. Pokazalo se je, da se cilji 
ustanovitve uresničujejo. Svoje
vrstno prednost predstavlja tudi 
sam a bližina sedeža podjetja.

Lansko leto je  bilo prvo leto 
polnega dela. Z 80 m ilijoni ATS 
doseženega prom eta planiran 
prom et sicer ni bil dosežen, pa 
vendarle sm o lahko zadovoljni. 
Z Železarno Ravne je  bil dose
žen prom et 39 m ilijonov ATS na 
izvozu in 18 m ilijonov ATS na 
uvozu, skupni prom et je  znašal 
57 m ilijonov ATS. Ostali prom et 
se je  realiziral z drugim i podjet
ji-

Firm a im a zaposlenih pet de
lavcev in  eno pripravnico. Na 
zadnjem  zboru  družabnikov je  
bilo ugotovljeno obojestransko 
dobro sodelovanje, ki se kaže v 
iz meseca v m esec rastočem  pro
m etu in razšitjanju poslov, na 
drugi strani pa v pridobivanju 
kreditov za finansiranje našega 
izvoza. Skrom en dobiček v p r
vem letu je  brez dvom a dobra 
legitimacija za poslovodjo in so
delavce, vsem skupaj pa prava 
pot za vstop v Evropo. G ledano 
zgodovinsko lahko rečem o, da 
se preko IU E N N E  začenja po
novna stoletna navezava našega 
podjetja na avstrijsko-nemški 
gospodarski prostor, ki je  neka
ko bil prekinjen po drugi svetov
ni vojni. Spoznavam o, da z IUE- 
NNO bolje dojem am o gospo
darske izkušnje, ekonom sko te
orijo in finance, ki so svetovni 
pojem. Skozi to hišo se bom o 
z našimi posebnostm i hitreje pri
lagajali standardom  razvitejših 
gospodarstev, kar avstrijsko in 
nem ško vsekakor sta. Zlasti se 
nam  zdi silno pom em bno naj
novejše dejstvo, t.j. združitev 
obeh Nemčij, na katerih gospo
darstvo je  navezano tudi avstrij
sko, kjer im am o naša vrata -  
1UENNO, ki bo ravno prava toč
ka za kvalitetnejše vključevanje v 
evropski gospodarski prostor, s 
katerim sm o bili veliko let (Boe- 
hler) v svoji zgodovini pravza

prav njegov sestavni del. Žal 
nam  m ora biti sam o, da sm o 
pozabili in zapravili vrednote 
srednje Evrope.

Naj se sliši še tako bogoklet
no in v stilu kazanja s prstom  
na druge, nas izkušnje intenziv
nega vključevanja v Evropo (2- 
krat povečan izvoz) učijo, da bo 
m oralo preteči še precej Meže, 
da bom o resnično spoznali in se 
tako tudi obnašali, da z zavero
vanostjo v količinske kazalnike, 
v proizvodnjo, da  m ora biti vse 
prodano, in  to takrat, ko je  na
rejeno, n im a s standardi tržno 
razvitih gospodarstev nič skup
nega (kvaliteta, zvestoba dobav
nim  rokom , konkurenčne cene, 
dobiček). Nekaj cvetk, ki pove
dano potijujejo:

Pred trem i tedni sm o poslali 
kupcu v Belgijo kot prvo in po
izkusno naročilo dve orodji, ki 
sta bili kontrolirani na najm o
dernejši m erilni oprem i Feranti 
in je  kupec ugotovil, da sta iz
delani daleč izven toleranc in kot 
popoln škart. Kljub tem u, da 
sm o za škart vedeli, sm o orodji 
odpremili. Oseba, ki nam  je  pre
ko IU E N N E  posel zaupala in 
nas z njim  želela testirati, ima 
v firmi težave in se sprašuje, ali 
naj nam  zaupa posel za 3 m ili

jo n e  dolaijev! Z a drug posel iz 
Avstrije sm o porabili nam esto 
150 u r čez dobrih  dvesto ur, pri 
ponovljenem  enakem  poslu pa 
ob osebnem  angažiranju od
ličnega organizatoija dela (m e
hansko obdelavo) opravili v 130 
urah. Tretjega kupca sm o že ob 
prvem naročilu  prosili, da naj 
nam  ob zam udi ne bi računal 
penalov! S četrtim  sm o se dogo
vorili za dobavo palic dol. dol
žine, po podpisu pogodbe pa 
sm o m u sporočili, da takih dol
žin ne m orem o dobaviti itd.

Pričujoča dejstva in razm išlja
nja, ki za njimi stoje, nam  vrat 
v svet ne bodo odpirala, pa če 
im am o deset IUENN . Naj nam  
le-ta še tako pom aga tako pri na
ročilih, kakor pri finansiranju, 
njena uspešnost/neuspešnost je 
direktno odvisna od našega ob
našanja in ravnanja.

In če bi bilo naše ravnanje 
drugačno, tržno, bi letošnji pla
nirani prom et lahko bil večji od 
189 m ilijonov ATS. Na nas je 
torej, kako in koliko nam  bo 
IU EN N A  odpirala vrata v Evro
po.

V hiši im am o dve analizi zna
nih svetovnih raziskovalnih firm 
Mc Kinsey za slovenske železar
ne, po kateri im am o v Železar

ni Ravne na področju čm e m e
talurgije iskati perspektivo v vi
soko legiranem  asortim entu , v 
glavnem v izvozu s tem eljno za
htevo: m očno znižanje stroškov 
m ateriala in dela, in angleške 
firme British Steel Consultants 
Lim ited, po kateri imajo od  se
danjih deset železarn v Jugosla
viji perspektivo le štiri, m ed nji
mi je  iz Slovenije le jeseniška; 
v petih letih pa bi se m orala 
najti za odvečnih 60 tisoč de
lavcev nova delovna mesta. Za 
zadnjo firmo je  znano, d a je  pred 
leti rešila pred propadom  ang
leško jeklarsko industrijo. Četu
di v Železarni Ravne analizi ugo- 
vaijam o zaradi nem etodičnosti, 
pa vseeno ostaja dejstvo, t.j. 
vprašanje naše konkurenčnosti. 
Nič nam  ne pom aga ena ali več 
IU EN N  s še tako dobrim  pos
lovodstvom , če te konkurenč
nosti ne bom o znali ali hoteli 
udejanjati. S sedanjim i navada
mi v Evropi kaj iskati nim am o. 
Ekonom sko še za 20 do 30 % 
povečanega izvoza ne vzdržimo.

škaije  in platno za to, da bo 
IU EN N A  še bolj uspešna, im a
m o v rokah pravzaprav sami. 
Izziv je  tu. Ali se bom o odzvali?

Ferdo G nam uš
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Maloprodaja po nove
V  železarni sm o imeli do  se

daj poleg redne prodaje, k ije  po
gojena z naročili, organizirano 
še posebno vrsto prodaje. Ta je  
kupcem , predvsem  zasebnem u 
sektoiju, pom enila neko rezerv
no  m ožnost oz. ugodnost, da so 
prišli do m ateriala v m anjših ko
ličinah. V trgovskih hišah so 
nam reč m anjše ko lič in e 'p o v e
zane z dodatnim i stroški.

Pred kratkim  pa' sm o to pro
dajo v železarni na novo orga
nizirali in jo  poim enovali m alo
prodaja.

Tov. Božinovski, vodja nove 
m aloprodaje, nam  je  povedal, da 
pri tem  ne gre za prodajo v kla
sičnem  sm islu, kot je  običajna 
za železarno. »Poslovni tok m a
loprodaje je  ravno nasproten  -  
na  voljo im am o izdelek oz. m a
terial, zanj pa m oram o najti kup
ca.«

Ideja za to, novo vrsto proda
je  se je  porodila pri m etalurgih. 
Ti so v razgovorih o novem  or
ganiziranju podjetja dali tudi po
budo  za novo organiziranje p ro
daje. Pri proizvodnji v m etalurgi
ji dobijo pri izpolnjevanju naro 
čil veliko tehnoloških  ostankov. 
Predvsem  pri naročilih iz tuji
ne zaradi fiksnih dolžin ostaja
jo  kosi profilov.

M etalurgi so predlagali, d a jih  
ne  bi ponovno vračali v proiz
vodni proces, am pak bi za  ta 
m aterial poskušali najti kupce.

»Tako sm o v železarni organi
zirali t.i. m aloprodajo, ki poslu
je  v skladu z zakonom  o bla
govnem  prom etu  in  določili, ki 
veljajo za trgovine«, je  povedal 
tov. Božinovski. »M aterialen iz
delke prodajam o pravnim  in fi
zičnim  osebam , delavci železar
ne pa pri tem  nim ajo posebnih 
ugodnosti. Se vedno pa imajo 
ugodnosti pri nakupu betonske
ga železa, ki se je  do sedaj p ro
dajalo preko in terne prodaje. V 
novo organizirano m aloprodajo 
pa bom o vključili tudi to  vrsto 
prodaje oz. njen blagajniški del. 
Prodaja bo tako potekala na 
enem  m estu, m aterial pa bo  kup
cem dostopen n a  enostavnejši 
način.

Za prodajo im am o na voljo 
vse proizvodne program e jekla. 
Organizirali bom o reden infor
macijski tok iz vseh poslovnih 
enot. Tako bo znano, katere iz
delke in m ateriale, ki j ih  ne po
trebujejo, imajo na  voljo in  te 
bom o v m aloprodaji poskušali 
prodati. Seveda si ne  bom o ust- 
vaijali veliko zalog. Če m ateriala 
v določenem  času ne bom o pro
dali, ga bom o vrnili nazaj na pri
pravo vložka.

Osnova za določitev cene je  
posebej izdelan cenik tehnološ
kih ostankov, ki zajem a repre
zentančne kvalitetejekel, ločeno 
po posam eznih  vrstah in grupah 
jekel.

Pri oblikovanju prodajnih cen 
ločimo:

a) tehnološke ostanke jekel do 
dolžine 500 m m  in jekla s p o 
vršinskim i napakami.

b) tehnološke ostanke jekel 
dolžine nad 500 m m .

Za tehnološke ostanke jekel, 
ki so krajši od 500 m m  nam e
ravam o doseči okrog 80 -  90 % 
polne tržne cene, za ostale teh
nološke ostanke pa polno tržno 
ceno.

Naš cenik je  precej poenosta
vljen v prim eijavi s cenikom , ki 
velja za redno prodajo. Ko do
ločim o osnovno ceno, se prište- 
jejo  še stroški m aloprodaje. Te 
sm o določili na podlagi tržnih  
informacij, saj dejanskih stroš
kov še ne  poznam o, in znašajo 
6 odstotkov osnovne cene. Če 
kupec ne  predloži potrdila o re
produkciji, m ora plačati še p ro
m etni davek, ki znaša 33,5 °/o.

V  prim eru posebne zahteve 
kupca lahko m aterial tudi razre
žem o na želene dim enzije. Ce
no razreza pa zaračunam o kot 
storitev in jo  na fakturi tudi po
sebej prikažem o. Plačilni pogoji 
so podobni kot v trgovini: 15 dni 
virm an, plačuje pa se v gotovini 
ali z naročilnico.

Kupci naj bi pravilom a sami 
prevzemali m aterial, le v izjem 
nih prim erih pa v m aloprodaji 
organiziram o tudi dostavo. Vse
kakor pa velja, da je  potrebno

kupljeni m aterial takoj odpeljati.
Stranke nam  in sebi olajšajo 

delo, če želeni m aterial prej na
ročijo, rezervirajo in se z nam i 
dogovorijo o pogojih prodaje. S 
tem  preprečim o nastajanje težav 
in zastojev. N ašim  kupcem  bo 
m o poskušali pom agati tudi s 
strokovnim i nasveti. Vzačetku si 
pri tem  pom agam o predvsem  z 
obstoječo literaturo, povpraša
m o za nasvet strokovnjake v že
lezarni, na  voljo pa im am o tudi 
računalniški program  jeklosort.« 
Tov. Božinovski je  povedal še, 
da so zdaj na  m aloprodaji zapo
sleni trije delavci, če pa bo nji
hovo delo uspešno, bodo pozne
je  poskušali to dejavnost razši
riti. Seveda pa s tem  ne želijo 
ogrožati redne prodaje.

U spešnost prodaje pa je  seve
da odvisna tudi od dobro orga
nizirane propagande, za kar so 
poskrbeli na O ddelku za stike s 
tržiščem. Odločili so se za pro
pagiranje naše m aloprodaje pre
ko tiska in radia.

N a podlagi podatkov o vsebi
nah in bralcih so se odločili za 
objavo oglasa v časopisih pov
sod po Jugoslaviji. Bralci teh ča
sopisov so nam reč naši potenci
alni kupci.

Pri radijskem  oglaševanju pa 
so izbrali dve lokalni radijski po
staji, ki dobro pokrivata področ
je  Slovenije in s tem  tudi naše 
potencialne kupce. To sta Radio 
Glas Ljubljane in Radio Slovenj 
Gradec.

S privlačnim i propagandnim i 
obvestili bom o poskušali priteg
niti kar največ kupcev, tako, da 
bo naša m aloprodaja čim  prej 
zaživela in pokazala dobre rezul
tate.

Irena Nagerrfik
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NOVICE IZ PE STROJI

AMERIKA

V Železarni Ravne že lep čas 
tarnam o zaradi pom anjkanja na
ročil. M ed poslovnim i enotam i 
je  edina izjema PE Stroji, ki im a 
dovolj naročil za letos in jih  zbi
ra že za prihodnje leto. S pre
oblikovalnim i stroji, ki so jih  do
slej prodali na am eriško tržišče, 
so si tam  ustvarili dobro ime. 
N aše stiskalnice dobro delajo, 
ker pa  si nove m ontaže sledijo 
skoraj vsak m esec, je  to  hkrati 
priložnost, da m onterji opravijo 
še servisne preglede in popravi
la.

Zato so am eriški kupci pogos
to naši ponovni naročniki.

Tako je  firm a Exact product 
iz M ichigana, lanski kupec stis
kalnice U H S 150, letos naroči
la še eno tako stiskalnico. V 
Am eriko gre tudi stiskalnica 
E D E 250, ki bi m orala biti raz
stavljena v Parizu.

S firmo H aw thorne, ki je  lani 
dobila v železarni devet velikih 
stiskalnic, bodo v Strojih skleni
li pogodbo še za pet 2 D E  900 
in eno D A  1500.

Sklenjena je  že pogodba za 
stiskalnico 2 D E  1250 s firmo

M idwest tem ping, ki bo pozne
je  naročila še dva taka stroja.

Za m ontažo dveh stiskalnic 
2 D E  2500, ki ju  bodo Stroji 
delali za podjetje Hayes D ana v 
Kanadi, bo potrebna doinvesti- 
cija m ontažne hale.

Veliko stiskalnico 2 D E 1500 
je  naročila tudi firm a Z enith  iz 
Z D A

Zanim iva ponudba  prihaja iz 
Toleda v Ohiu, kjer želi firma 
D H  M achinery kupiti dve celot
ni liniji za valjam o alum inijaste 
pločevine.

Firm i PfafF iz C levelanda bo
do Stroji prihodnje leto odpre- 
mili dve stiskalnici -  2 D E  600 
in 2 DE 800.

EVROPA

Železarna Ravne je  s stroji 
prodrla tudi na evropska tržišča.

Stiskalnico VPS 250, ki so jo  
razstavljali na  sejm u v N iirnber- 
gu prek firme C ordt, so takoj 
prodali na N izozem sko. Za isto 
firmo bodo nam enili še stiskal
nici VPS 315 in VPS 160.

N a angleškem , francoskem  
in španskem  tržišču zastopa Ž e
lezarno Ravne gospod Meyer. Z

PLINOVOD ZA KOTLJE II.

Zaradi manj dela v železarni tudi energetiki vse bolj iščejo posle zunaj nje. Tako so v konkuren- 
■i zaradi ugodne ponudbe in na m anjših delih dokazane strokovnosti dobili tudi oprem o s plinom  na- 
ielja Kotlje II To je  prvo njihovo tako veliko in zahtevno delo, saj bo m oralo 6 - 1 2  ljudi v dveh 
nesecih in pol zgraditi 1900 m plinovoda in seveda vse drugo, kar spada zraven. Kot je  povedal 
zodja vzdrževanja v Energetiki Viktor Podjavoršek, se pri delu srečujejo z m nogim i težavam i, a so 
rrepričani, da bodo z m aksim alnim  angažiranjem  uspeli rešiti vse.

Projekt za napeljavo plinovoda v Kotlje II je  naredila železarna, investitorji pa so tnje: K om u
nalno podjetje Prevalje, Stanovanjska zadruga Brdinje in Železarna Ravne (za Rimskega).

H M .

njegovo pom očjo sm o angleški 
firmi Charle prodali dve stiskal
nici VPS 200, isti firmi pa sm o 
dali še ponudbo za stiskalnici 
VPS 160 in DE 500.

španska firma M icalor je  ku
pila stiskalnico VZS 120, Rena
ultu iz Pariza pa sm o dali po
nudbo za dve liniji stiskalnic 2 
DE 500 in 2 DE 800 ter DA 
1600.

V Italijo uspešno prodajam o 
stiskalnice RAM 55 in RAM 85, 
začeli pa bom o delati še RAM 
115, 165, 225 in 305. S firmo 
Adria M eck se dogovaijam o še 
za VZS 1500 in VPS 200 ter za 
valjarski stroj za valjanje ploče
vine iz srebra.

SOVJETSKA ZVEZA 
IN DOM AČI TRG

Za Sovjetsko zvezo bodo v 
Strojih letos naredili 17 stiskal
nic tipa D E 250, 315 in  630, 
dogovaijajo se za štiri stiskalni
ce 2 D E  1750 skupaj s tri ko
ordinatnim  transfer sistemom .

Ob vsem povpraševanju in 
prom etu s tujino je  poslovanje 
z dom ačim i partnerji skoraj za
nemarljivo. N aročena je  le stis
kalnica D E 500 za Kovinoplas
tiko iz Loža.

Čeprav posel cveti, v PE Stro
ji niso brez težav. D irektor Jurij 
Pratnekar toži zaradi prem ajh
nih zmogljivosti razvojnih služb 
in priprave dokum entacije ter za
radi velikih težav z nabavo, ki 
jih  povzroča nelikvidnost Žele
zarne Ravne.

M ojca Potočnik
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DELAVSKE DELNICE -
LESENO ŽELEZO

Če se je  še do nedavnega v stro
kovnih krogih odvijala polemika 
okoli »razdružbljanja« družbene 
lastnine, je  danes stvar precej bolj 
(nejjasna. Med dvema možnim a o p - ' 
cijama (splošno podržavljanje ali 
delavski »kapitalizem«) je končno 
prevladala slednja, saj jo  je  ZIS v 
svojem programskem paketu posvo
jil, pa čeprav v nekoliko modificira
ni obliki. Fama »delavskega delni
čarstva« temelji na mnogih osnovah, 
od čisto ideoloških pa tja do žlaht
no pragmatičnih. Kot ideološko os
novo bi lahko opredelili Marxovo 
»delovno teorijo vrednosti« v njeni 
primitivni interpretaciji, da je  delo 
edini ustvarjalec vrednosti in da mu 
potemtakem pripadajo tudi vsi re
zultati dela oziroma »popoln proiz
vod«. Iz tega sledi, d a je  treba druž
beno lastnino razdeliti med njene 
ekskluzivne »ustvarialce« -  delavce, 
ostale proizvodne faktoije pa zado
voljiti z drobtinicami, ki bodo padle 
z že tako ne preveč bogato oblože
ne mize. Na tem mestu bi lahko za
čeli razglabljati o »pravičnosti« takš
ne poti v kapitalizem, vendar raje 
prevzemimo kot najbolj »pravično« 
tisto alternativo, ki je  (bo) po svojih 
ekonomskih učinkih najbolj uspeš
na.

Bolj pragmatična podlaga »delav
skemu delničarstvu« pa so izkušnje 
razvitih zahodnih držav (predvsem 
ZDA) z raznimi ESOP (Employee 
stock option plans) programi in pa 
nujnost nadzora nad enim od infla
cijskih žarišč -  osebnimi dohodki. 
Vendar kljub temu pragmatizmu os
taja občutek, da smo se (še enkrat) 
gordijskega vozla lotili s pilico za 
nohte.

Pustimo ob strani sedaj teoretič
ne razloge in poglejmo nekatere de
mografske kazalce o tem, kdo so 
lastniki delnic v tako razviti državi, 
kot so ZDA. Zadnje raziskave na 
borzi v New Yorku kažejo, da jepre- 
ko 47 milijonov prebivalcev ZDA 
neposrednih lastnikov delnic, to šte
vilo pa bi se še močno povečalo, če 
bi prišteli še prebivalce, ki so lastniki 
delnic posredno prek raznih finanč

nih posrednikov, kot so pokojninski 
skladi (npr. takšen pokojninski sklad 
je  lastnik kontrolnega paketa (del
nic) največje korporacije na svetu -  
General Motorsa). Podatki iz razpre
delnice kažejo, d a je  v ZDA tipičen 
lastnik delnic oseba srednjih let, ki 
ima nadpovprečni dohodek, z uni
verzitetno izobrazbo in spada v ka
tegorijo delavcev »belih ovratni
kov.«

Strukture lastnikov delnic v ZDA za 
leto 1985:
Starost
pod 21 let 
21 do 34 
35 do 44 
45 do 54 
55 do 64 
nad 64 let

Izobrazba

4.8
23.6
23.3
16.8 
17.5 
14.0 
100 %

%

%

3-letnaSŠinm anj 5.7
4-letna SS 17.8
višja izobr. 31.6
vis. izob. in več 44.9

100 %

Prihodek gospodinjstva 
(v USD)
pod 5,000 (ni podatkov)
5.000 do 9,999 5.0
10.000 do 14,999 2.8
15.000 do 24,999 16.5
25.000 do 49,999 49,5
50.000 in vec 26.2

100 %

(Vir: New York Stock Exchange 
Fact Book 1988)

V zadnjih letih je  v ZDA dozorelo 
spoznanje, da najboljši kadri v pod
jetjih ne bodo več zadovoljni le z 
dohodki, ampak bodo hoteli postati 
tudi solastniki podjetij v psihološ
kem in v ekonomskem pom enu be
sede. V ZDA je  veliko korporacij, v 
katerih delavci še vedno delajo le za 
mezdo. V teh podjetjih je delovni

čas izkoriščen le 50-odstotno. M a
njša podjetja si tega seveda ne mo
rejo privoščiti. Prav tako ne podjetja, 
ki so izpostavljena hudem u konku
renčnemu boju, in ki lahko uspejo 
le z intenzivno inovativno dejav
nostjo. V teh podjetjih mezdne de
lavce zamenujejo delavci delničaiji. 
Kot primer lahko navedemo korpo
racijo »People Express«, v kateri naj 
bi sleherni zaposleni bil svoj m e
nedžer oziroma samoupravljalec na 
osnovi deleža delnic, katerih last
nik naj bi bil. Na ta način se zago
tavlja zavzetost delavcev za podjet
je, njihov dolgoročni interes za us
peh podjetja in njihova lojalnost do 
korporacije.

V zadnjem desetletju je  že več kot 
10 milijonov zaposlenih vključenih v 
delničarske programe ESOP. Poleg 
delničarstva se uvajajo tudi progra
mi, ki delavcem izplačujejo del do
bička (Profit Sharing Plans). Danes 
obstaja že več kot 350.000 podjetij, 
ki uveljavljajo delitev dobička med 
delavce in lastnike delnic. Sistemi 
delitve dobička so dokaj enostavni: 
najbolj pogosto se deli zaposlenim 
pol dobička. Ce je  le-ta na primer 
10-odstoten, dobijo delavci petod
stotni dodatek k plači. Če so do
bički večji, so seveda lahko tudi do
datki k plačam bistveno večji.

Takšne so izkušnje v nekaterih 
razvitih zahodnih državah. Kaj pa 
pri nas? Očitno je, da je  uvajanje 
»delavskih delnic« pri nas zraslo na 
povsem drug(ačn)em zeljniku. Če 
gre v razvitih državah za povsem av
tonom no evolutiven proces, ki ga za
hteva boj za (tržno) preživetje, je  pri 
nas ta proces »revolucionarnega« 
značaja, oktroiran od državnih or
ganov. Tabela nam kaže, da so na 
Zahodu lastniki delnic predvsem vi
šji socialni stratumi z nadpovpreč
nimi dohodki. To je tudi razumlji
vo, saj imajo ti sloji večjo mejno 
nagnjenost k varčevanju kakor pa 
sloji z nižjimi dohodki, ki imajo več
jo  mejno nagnjenost k potrošnji. Ve
deti pa moramo še nekaj, kar je  te
meljna značilnost delnic. Delnice so 
lahko visoko špekulativni vrednost
ni papirji predvsem v nenormalnih 
razmerah. Pri trgovanju s takšnimi 
vrednostnimi papirji velja nepisano 
pravilo: »Izogniti se tveganju ni ve
dno najboljša rešitev, ne upoštevati 
tveganja je  vedno napaka.«

Delavci na Zahodu ne kupujejo 
delnic (tudi) zato, ker so preveč špe
kulativne. V ZDA jih je rtted lastni
ki le okoli 5 %. Delavci svoje pri
hranke nalagajo v vrednostne papir
je, ki so trdno obrestovani in se vr
nejo po izteku vezave v nominalni 
vrednosti. Takšni papirji so precej 
manj rizični od delnic. Administra
tivno prisiljevati našega delavca v na
kup delnic svojega podjetja je, milo 
rečeno, cinizem brez primere. Kako 
naj tak delavec, pogosto na robu 
obubožanja, prevzame takšen špe
kulativni rizik kot milijonarji na Za
hodu, ki praktično ne delajo druge
ga kot preučujejo borzna gibanja, 
da bi lahko pravočasno reagirali na 
spremembe, se izognili izgubi in 
»mimogrede« še kaj zaslužili.

Nekakšen pogoj za obstoj delni
čarstva je  ustrezno industrijsko oko
lje: visoka učinkovitost, delovna dis
ciplina, tehnološka doslednost, av
tonom nost delovanja in kritičen od
nos do lastnega dela in dela sode
lavcev. Kako je  s tem pri nas, ni

treba posebej poudarjati. Po nekate
rih optimističnih ocenah le kakšna 
tretjina naših podjetij ustreza sve
tovnim merilom, se pravi, da bi se 
tem podjetjem vrednost njihovih 
delnic zaradi večjega povpraševanja 
dvignila nad nominalno. Pri vseh 
drugih pa bi vrednost delnic padla 
precej pod nom inalno ali pa bi 
sploh nič ne kotirala. Torej so vse 
govorice o raznih privilegiranih dis
kontih na nom inalno vrednost (za 
bivše in sedanje delavce) navadne 
pravljice. Delnica je  vredna natanko 
toliko, za kolikor jo  lahko prodaš 
na borzi. Če ima delavec pri nakupu 
delnice 2 % popust, delnica pa kas
neje, ko pride na borzo, kotira (za
radi slabe bonitete podjetja) 20 % 
pod nom inalno vrednostjo, ima de
lavec 18 odstotnih točk izgube. Npr 
nom inalna vrednost delnice je  100 
din, delavec jo  kupi po 98 din, na 
borzi pa jo  lahko proda le po 80 din, 
torej bo imel 18 din izgube. Takšni 
disproporci so nekaj normalnega 
drugod, pri nas pa bi bili še precej 
bolj poudarjeni zaradi v veliki meri 
fiktivne knjigovodske vrednosti kot 
osnove za izdajo delnic. Če bi bile 
delnice borzno ovrednotene, lahko 
predpostavimo, da bi delnice naj
boljših podjetij kmalu zamenjale 
lastnike, delavci bi jih  namreč zelo 
hitro prodali, ker bi bili zaradi revš
čine to prisiljeni storiti. Zelo pou
čen je primer Siemensa iz začetka 
šestdesetih let. Siemens je  prodal 
delnice svojim zaposlenim po 600 
DEM, a večina teh delnic se jeJcma- 
lu znašla v rokah tistih, ki so bili 
zainteresirani za več glasov pri up
ravljanju. Za delnice se odločajo lju
dje, ki imajo večjo razpoložljivo vso
to denaria (med 100,000 USD in
500,000 USD), a še to od celotnega 
portfelja, po nasvetu bančnikov, 
samo okoli 40-odstotno.

Poseben problem je  »internost« 
naših delavskih delnic. Kot pojas
njuje vlada, bo mogoče te delnice 
spremeniti v »zunanje«, vendar pod 
pogojem, da bo podjetje pred tem 
dobilo odobritev posebne komisije, 
ki jo  bo prav v ta nam en ustanovila 
vlada. Tu se pokaže močno proti
slovje. Zakaj administrativno prisi
ljevati podjetja v izdajo »internih« 
delnic, ko pa je  že vnaprej jasno, 
da večina podjetij ne bo z njimi 
mogla kotirati na borzi? Kaj bodo s 
taksnimi mrtvimi delnicami počeli 
delničarji -  delavci? Na eni strani 
vlada poskuša z administrativnimi 
ukrepi v obliki delnic povečati var
čevanje, na drugi strani pa prav ta
ko administrativno omejuje aktivne 
obrestne mere bank, kar bo imelo za 
posledico precejšnje znižanje pasiv
nih obrestnih mer (tudi) za hranil
ne vloge delavcev, s tem se bo dras
tično zmanjšalo dinarsko varčeva
nje. Na koncu pa še ciničen pred
log. Glede na to, da so delnice po
navadi lepo grafično oblikovane in 
natisnjene na kvalitetnem papirju, iz 
katerega se dajo narediti fantastično 
dobri papirnati aviončki, predla
gam, da se za delavce, ki s svojimi 
internimi delnicami ne bodo mogli 
početi nič (ekonomsko) pametnega 
(zaradi »objektivnih« razlogov), v 
prihodnosti organizirajo interna tek
movanja v metanju internih delniš
kih aviončkov v daljavo. Zmago
valci internih tekmovanj bi se udele
žili republiškega in državnega prven
stva. Interni delniški avionček, ki bi 
poletel najdlje, bi bil najbolj cenjen 
in bi na trgu tudi najvišje kotiral, 
saj bi vsak resen finančni menedžer 
hotel imeti v svojem portfelju prav 
interno delnico, ki leti visoko, pred
vsem pa najdlje. Tako bi se sponta
no razvil »terciarni« trg daleč letečih 
delnic, ki bi omogočil še večjo m o
bilnost kapitala.

Ekonomija je preresna, da bi jo  je 
mali povsem resno. Biti zvit in pre
brisan naj bo do nadaljnjega vaše 
bojne geslo!

Samo Javornik
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FUŽINAR ZA RAZVOJ
KAJ SMEMO 

VEDETI O VOLFRAMU
2. Vrsta orodij, ki ga vsebujejo

N ajveč volfram a pogoltnejo  
o ro d n a  jek la , od  teh  večinom a 
jek la  za  orod ja, ki lahko zelo 
h itro  režejo kovine (žarjene!) 
ali taka, ki delu jejo  v v ročem  
(kovaški u top i ali livarske m a
trice, o rod ja  za stiskanje ali iz- 
stiskovanje vročih kovin).

O rodja za delo  z vročim i ko
vinam i so lahko tud i brez volf
ram a -  ne  vzdržijo  pa  brez n je
ga h itro  režoča orod ja  (noži, 
frezaiji, svedri). O strina, k o n i
ca noža  z a je k lo .se  nam reč  se
greje m ed  rezan jem  hladnega 
(m ehko  žarjenega) jek la  precej 
čez 1000°C, česar n oben  trdo- 
srčnež ne bo zah teval od u topa, 
ki lepo vztra jno  to lče pri svo
jih  550 -  bSOT.

N avkljub  ne izm ern i drago
cenosti volfram a ko t nosilca t r 
d o te  jek la  v vročem , si ga m a
lo privoščim o tu d i v m izarskih  
in p o d o b n ih  nožih , ki se n e  og
revajo tako g rozno  ko t h itro rez- 
ni. N jegovi d ro b n i, zelo  trdi 
karbidi om ogočajo  nožem  veli
ko in do lgo tra jno  o strino  rezil.

Vsakem u jek lu  podeli volf
ram  o b sto jn o st p ro ti obrab i, za
to ga najdem o v m arsikaki ko 
ristni družbi.

Jeklo z 0,6 % C  in 0,5 % W  
je  p rim erno  za izdelavo batov  v 
pnev m atičn ih  stro jih . V skobel- 
n ih  nožih  uspešno  sodelu jeta 
0,8 % C in 1 % W (poleg 0,25 
% Si, 0,35 % M n, železa in še 
česa), v sp ira ln ih  svedrih  se d o 
bro  zastop ita  1 % C in 1 % W. 
Vlečne m atrice  (za žice iz raz
ličnih  kovin) so iz jek la  z 1,2%  
C in 0,3 % W.

Spiralne svedre in različne 
nože  za  kovine in nekovine, ko
ničaste  svedre, rezkalne nože  
izdelu jem o iz jeke l 1,2 % C in 
0,5 ali 1 % W. Vlečna in izstis- 
kovalna orod ja, m atrice  so še 
obsto jnejša , če so iz jeke l z 1,2 
-  1,4 % C  in 1,5 do 5 % W. T a
ka o rod ja  dolgo oh ran ijo  n a ta n 
čno m ero , kar je  važno npr. pri 
izdelavi delov za ključavnice, 
tek stilno  industrijo , pa tro n e  in 
podobno .

T op lo tna  obdelava tak ih  o ro 
dij je  razm erom a nezahtevna: 
kaljenje z 8001  v vodi in po
puščanje  na 1809Cali m alo pod 
to  tem pera turo .

O m enim o  še, d a je  v teh  kot 
tud i d rug ih  o ro d n ih  jek lih  veči
nom a navzoč še vanadij (V) do 
0,3 %, kar daje d ro b n o  zrno  ter

s tem  n eo b ču tljiv o st proti m o č 
nem u  pregretju  (do lgem u gret
ju ), p a tu d io b ra b n o  obsto jnost, 
saj im a njegov karb id  spoštova
nja v redno  trd o to  2800 HV!

Jekla te d ruž ine  označu jem o 
v Ž elezarni Ravne ko t O W l in 
O W S P .

M etalografsko j ih  lahko loči
m o tu d i z m ikroskopom , ker so 
tis ta  z m anj ko t 0,7 % C in m anj 
ko t 5 % W  perlitna. Če je  0,7 % 
C in 5 -  12 % W, so karb idna  
in č e je v e č  kot 1 2 % W o b  0,5%  
C, so ledeburitna . K olikor je  
več kot 1,7 % C, im am o ledebu- 
rit že b rez  volfram a, če pa  je  2,5 
% W, zadostu je  1,4 % C za le- 
deb u ritn o  struk turo .

Večji del o ro d n ih  jekel vse
buje še krom  -  za  prekaljivost, 
p redvsem  pa zato , da prepreči 
prežarjenje, tj. tvo rbo  WC, ki si
cer lahko  onem ogoči kaljenje 
(ker si prisvoji skoraj ves og
ljik).

K ro m -v o lfram o v a  jek la  so 
dobro  zap isana pri izdelovalcih  
nožev, u topov , b riketirn ih  o ro 
dij, b ančn ih  skrinj, vseh vrst 
orodij za  delo v v ročem  (pilger 
valji in trn i), z o b n ih  svedrov, 
strojev za igle in tu d i izdelkov, 
ki so lahko iz sam o volfram o- 
v ih jekel.

R azlikujem o skupini jekel: 
prva s sredn jo  v isoko v seb n o st
jo  ogljika, volfram a te r  k rom a 
in d ruga  z veliko vsebnostjo  
k rom a in volfram a ter m ajhno  
ali veliko vsebnostjo  ogljika.

Prvo vrsto  p redstavlja  OSI- 
K R 04  (0,5 % C, 1 % Cr, 2 % W, 
0,1 % V), ki ga od liku jeta  po 
leg o b rab n e  o b sto jnosti še veli
ka ž ilavost in prekaljivost.

D ruga skupina zajem a jekli 
U T O P I, UTOP2 (sestavi 0,3 % 
C, 1 oz. 2,5 % Cr, 4 oz. 9 % W, 
0,2 oz. 0,4 % V) in jek lo  za  bri- 
ke tirna  o rod ja  ali bančne skri
n je (1 % C, 3 % W, 9 % Cr, 1,5 % 
Al, lahko še 3 % Ni). Sem  šte 
jem o  tu d i jek la  za  m atrice  za 
h ladn i vlek kovin, jek la  za  gra
verska orod ja  in podobno . T a
len t teh  orodij se kaže v njihovi 
veliki o b rabn i in  popuščn i o b 
sto jnosti. B riketirna o rod ja  in 
ok lepne p lošče ostajajo kar v li
tem  stanju . U topn i jekli kalim o 
z v isokih tem p era tu r (1000 oz. 
1 1 5 0 ^ )  in tud i popuščam o na 
550 do 700‘t .  Prvo je  za orodja, 
ki stiskajo vroče kovine in p o 
trebu jejo  h lajenje z vodo. D ru 
go je  za večje to p lo tn e  o b rem e
nitve, torej tud i za  livne kalupe. 
H lajenje ni m o žn o , ni d o p u s t
no. T rd o te  teh  orodij so od  47 
-  53 HRC, odvisne so od kalil- 
nega sredstva, k i je  lahko voda, 
o lje ali staljena sol.

N ajbolj slaven je  volfram  za
voljo h itro rezn ih  jekel, v kate
rih  g a je  zelo veliko -  do 18 %. 
Taka jek la  vsebujejo poleg 1 % 
C in 6 do 18 % volfram a še ve
liko m olibdena, včasih kobalta, 
zm erom  4 % krom a in zm erom

vsaj 1 % vanadija. Z  izdelavo in 
obdelavo  h itro rezn ih  jek e l se 
sm ejo ukvarjati le specialisti, 
zato  so p o treb n a  p o seb n ih  res
nih obravnav. N a tem  m estu  
sam o om en im o , da  im ajo jek la  
im en BRM2, BRCM O in OSV1 
pod 6,5 % volfram a, druga 
(BRV/, BRC, BRC3) 18 % W  in 
BRU 9,5 % W. K alim o ta  jek la  
s tem p era tu r, ki so za 400 'C  
višje, ko t veljajo za  večino d ru 
gih jekel. Po pravilih  prem ens- 
kih tem p era tu r naj bi kalili tud i 
h itro rezn a  jek la  z okoli 8009C, 
ven d ar želim o z visokim  ogret- 
jem  raztop iti v jek len i osnovi 
težko to p n e  ob sto jn e  volfram o- 
ve karbide, da do b im o  po h it
rem  oh lajan ju  -  kaljenju  -  o s
novo, ki bo trcla tu d i pri visoki 
tem pera turi. Ž elim o si seveda 
nože, kon ice  za h itro  rezanje je 
kel, ko se o strina  segreje bolj 
kot žareči konec cigarete in  m o 
ra o h ran iti svojo obliko rezila. 
N avadno  jek lo  pri taki tem pera
tu ri ni m očnejše  o d  konopljeve 
vrvice. Ob tem  pa se obdelova- 
nec m ed  rezanjem  niti n a  povr
šini ne zm ehča, ne  ogreje z n a t
no. N ož je  tako ob likovan, da 
to p lo to  odnašajo  o dstružk i, n e 
kaj pa  se je  p rilepi na  konico re
zila.

K akor vidim o, je  volfram  
om ogočil h itro , na tan čn o  stro j
no  obdelavo  in s tem  izdelavo, 
pocen itev  strojev, vozil, n a 
prav. Č eprav je  zelo  drag, je  p ri
nesel velikanske dobičke in 
om ogočil strm  vzpon  tehnike.

Mag. F ranc U ranc
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Odpisani se vračajo
To ni nikakršna partizanska kav

bojka, temveč stvarnost, če sodim 
po članku iz zadnje številke Infor
mativnega fužinarja »Odpraviti kri
tične točke v Valjarni«. Clankar go
vori o revitalizaciji m ehanizirane 
kontrole -  zloglasne »TIEDE LI
NIJE« in pohvali, da že deset let 
vrši uspešno ultrazvočno kontrolo 
in magnetno kontrolo gredic. To je 
seveda pretiravanje. Uspešno je  lini
ja  delovala kako leto po postavitvi, 
potem pa nikoli več, vsaj avtomats
ka ultrazvočna kontrola ne, pa ne 
zato, ker tega tehnično ni bila spo
sobna, temveč ker je  »preveč vide
la« in je postala nezaželena. Vsaka 
avtomatika ima to slabo lastnost, da 
teria enakomeren in adjustiran vlo
žek. Konkretno ta linija lahko »pre
bavi« le gredice, ki imajo ravnost 
vsaj 3 m m /m  ali 15 m m /na celo dol
žino gredice. Razen tega morajo biti 
gredice na površini očiščene skaje, 
ki je  prilepljena, m edtem ko škaja, 
ki se na površini močno drži, ultra
zvočno kontrolo nekoliko moti, ven
dar je  ne onemogoči, pač pa zelo 
moti magnetno kontrolo površine, 
saj razpoke pod debelejšo plastjo 
škaje ostanejo neopažene. Zato m o
rajo biti gredice bodisi peskane ali 
pa očiščene rahle škaje. Tu pa se je  
zataknilo. Poraba motornih vrtečih 
se ščetk je  bila velika.

Nadalje morajo biti gredice pravo
kotne, ne rom boidne in ne uvite kot 
vijak. Nazadnje morajo imeti gredi
ce odstranjene »brade«, da gladko 
tečejo po valjčnici in da ne poško
dujejo ultrazvočnega sistema glav.

Preden smo linijo nabavili, smo 
skupaj s strokovnjaki Valjarne izde
lali analizo gredic na skladišču in 
ugotovili, da je  kar 90 % takih, ki 
omenjene pogoje izpolnjujejo, in ko 
smo naredili se raziskavo o površin
skih napakah, smo ugotovili, da je 
70 % razpok globokih manj kot 0,5 
mm in take pri nadaljnjem ogreva

nju gredice ne motijo, ker površina 
»odgori«.

V članku pisec pravi, da bo nov 
koncept linije tak, da bo med ultra
zvočno glavo in površino sloj tekoči
ne, da se ne bi glave na škajasti 
površini obrabljale. ’

Tako je  bilo vedno. Če SO bile 
glave pravilno m ontirane, je  med 
površino glave in gredice moral biti 
sloj vode 0,5 do 2 mm. Pa tudi nik
dar nism o imeli problemov s poš
kodbami glav, saj jih  ščiti trdo ka
ljena drsna plošča. Seveda pa je  za
želena čim manjša razdalja med obe
ma površinama, da bi bila mrtva 
cona čim manjša. Sploh pa smo zna
li glave izdelovati dom a za desetino 
cene uvoženih, prav tako smo doma 
razvili ultravijolični magnetni prah, 
ki se porabi kar v veliki količini, tudi 
za desetkrat nižjo ceno, pa še iz od
padne škaje, ki smo jo  vozili na hal- 
do.

Dokler je  na liniji delal človek, 
primemo šolan za ta posel (ne inže
nir) in je  pazil, d a je  bila linija pra
vilno vzdrževana, da so bile glave 
pravilno nastavljene in da gredice ni
so bile izven zahtevanih toleranc, 
je  linija odlično delovala in naenkrat 
pokazala, kaj pravzaprav delamo. Iz
meček na račun topilijice se je  dvig
nil vsaj za 100 % in več, vendar je 
prej ko v enem letu ttjdi upadel, saj 
je bila topilnica tako rekoč zjutraj 
obveščena, kaj je prejšnji dan izde
lala in je  lahko takoj ukrepala.

S tem  se je  pa začelo! Vse več 
gredicje prihajalo skrivljenih, uvitih, 
z bradami, poraba ščetk se je  veča
la, zastoji na liniji so bili vse bolj 
pogosti, valjčnica se je  lomila, pnev
matika se je  zatikala, naenkrat ni 
bilo več mogoče dobiti barve za mar
kiranje napak na površino gredice ali 
pa se je  začepila markima pištola 
m nihče ni bil odgovoren, da io 
sčisti.

Potem je  bil uveden na liniji sis

tem  norm  na količino in ne na ka
kovost, na liniji so delali ljudje, ki 
niso imeli pojma o stroki. K temu 
se je  pridružda še ena težava, da 
konci gredic 50 do 100 m m  niso bili 
ultrazvočno kontrolirani, ker je  teh
nično neizvedljivo in jih  je  moral 
kontrolor na liniji po pregledu povr
šine z ročnim ultrazvočnim apara
tom kontrolirati -  če!

In končno ultrazvok ne loči med 
lunkerjem, ki se pri nadaljnji prede
lavi ne zavari, in kosmiči, ki se po 
večini pri vroči predelavi zavarijo, 
pa je  nastal problem, ali gredico za
vreči ali ne.

Vse to je pripeljalo do tega, da je 
linija »umrla«, vsaj ultrazvočna in je 
mrtva še danes^ notranje napake pa 
se v m iru razraščajo v končnih pro
filih. Avtomatska ultrazvočna kont
rola bo uspešna na gredicah tedaj, 
ko bodo gredice ravne, nezvite, pra
vokotne, brez brad in očiščene grobe 
škaje.

Linijo mora na tri izmene kon
trolirati strokovno usposobljen teh
nik s solidnim znanjem  ultrazvočne 
in magnetne defektoskopije in poz
navanjem tehnologije materiala.

Vse ostalo osebje na liniji je  lahko 
priučeno, vendar ne sme biti uveden 
režim količinske norme, potem  pa 
ni važno, od katere firme je napra
va, vse delajo na istem fizikalnem 
principu.

MAGNETNA KONTROLA na 
površinske razpoke je  polmehanizi- 
rana, enostavna in zanesljiva, ven
dar ima veliko pomanjkljivost -  ni 
je  mogoče popolnoma m ehanizira
ti in ocena globine razpok je  težav
na, če ne celo nemogoča in vezana 
na dolgoletno prakso kontrolorja.

Zato so različni proizvajalci defek- 
toskopskih naprav poizkušali rešiti 
ta problem.

MAGNETOG RAFIJA, s katero 
smo se v Železarni Ravne podrobno 
bavili, je  uspešna in jo  je  mogoče 
popolnoma m ehanizirati ter daje za
nesljive podatke o globini razpok. 

'Žal pa je investicija zelo visoka, ob
raba magnetnih trakov ni zanemar- 

*■ ljiva, predvsem pa terja dolge, rav
ne in od škaje dobro očiščene gre
dice -  vse to, kar pri nas nimamo.

Se novejša je  brezkontaktna TER- 
MOGRAFSKA M ETODA ki so jo 
razvili Norvežani. Tudi ta je kvanti
tativna, zelo draga investicija in ter
ja brezpogojno čisto površino gredi
ce (peskano). V svetu sta obe ome
njeni metodi našli precej uporabni
kov, vendar le pri bogatejših in tis
tih, ki imajo take gredice -  dolge 
in ravne.

Za naše sorazmerno kratke in 
»zanikrne« gredice bo še vedno 
»Tiede« magnetna linija najbolj pri
merna pod pogojem, da na njej de
lajo strokovno sposobni in predvsem 
odgovorni delavci.

Malokomu je  znano, da smo že 
leta 1960 imeli m ontirano avtomat
sko ultrazvočno kontrolo za gredice 
v podaljšku tadanje peskalne komo
re, ki pa ni bila kontinuirna, zato 
tudi m mogla funkcionirati, kar si 
tedanji šefi investicij niso dali dopo
vedati. Potem so komoro podrli, ul
trazvočna linija pa je  končala delo
ma v skladišču, največ pa na kme
tih, kjer še danes hidravlični valji 
stiskajo dober mošt; -  je  vsaj nekaj 
koristnega. .

Če bi gredična kontrolna linjja de
lovala, kakor je  treba in za to je spo
sobna taka, kot je, ne bi bilo treba 
nobenih dodatnih investicij za goto
vo valjano robo. Notranje napake ne 
nastanejo pri valjanju, res pa je, da 
lahko nastanejo zunanje razpoke v

obliki valjavskega risa, ki pa so red
ke, če je  tehnologija valjanja pravil
na in je  bila gredica dobro očišče
na. Tudi pri termični obdelavi palic 
smo zasledili kalilne razpoke, toda le 
pri redkih jeklih in pri nepravilnem 
postopku termične obdelave, pa še 
to se je  redko zgodilo.

Investicija m ehanizirane neporu- 
šne kontrole končnih valjanih proiz
vodov vsekakor ni odveč, če upošte
vamo, da lahko nastanejo napake na 
površini pri valjanju, kaljenju, vleče
nju ali če gredica ni bila dovolj očiš
čena.

Treba pa je  vedeti, da vse te na
prave zopet terjajo ravne in gladke 
palice, ki so obrobkane, in prostor 
za valjčnice z nakladalnimi in raz- 
kladalnimi rampami dolžine vsaj 2- 
krat dolžine palice in kak meter več, 
t.j. okoli 14 metrov dolžine in 5 m e
trov širine. Napake na površini išče 
vrteča se elektromagnetna sonda 
Cirkograf, ki se vrti s 1500 do 3000 
obrati okoli palice in zajame okoli 
5 m m  površine, to pomeni pomik 
palice 250 m m  v sekundi oziroma 
500 m p , ker sta aktivna vsaj dva ka
nala. Če to preračunamo na povpreč
ni prem er palic 0  40, bi taka napra
va na mesec lahko 100 % kontroli
rala v dveh izm enah okoli 1000 ton. 
Za kontrolo celotne proizvodnje ok
roglih valjanih palic torej dovolj. Ne- 
okrogle palice po tem postopku ni 
mogoče kontrolirati, naprave s tu 
nelsko sondo (defektomat), ki lahko 
kontrolirajo tudi neokrogle proizvo
de, imajo velike pomanjkljivosti, ker 
seštevajo napake po vsem obsegu in 
so zelo odvisne od sprememb rela
tivne permeabilnosti jekla, torej vpli
vajo hladne utrditve zaradtravnanja 
itd. S cirkografom ima Železarna 
Ravne dolgoletne izkušnje, z defek- 
tomatom pa v Železarni Jesenice. 
Idealne rešitve ni. Novejše naprave 
imajo priključene še stabilne ultra
zvočne kontrolne sisteme, ki iščejo 
notranje napake v palicah. Problemi 
so enaki k o tjiri gredicah. Napaka 
se odkrije, nič ali zelo malo pa po
ve, kolika je  po presekm saj je  lun- 
ker sploščen, razvlečen. Če pa so pa
lice premera pod 15 mm, pa je  tudi 
to odkrivanje problematično, čeprav 
smo dokazali, da je mogoče odkriti 
lunker tudi v palici 0  6 mm, ven
dar s specialnim priborom, ki ga ni 
mogoče enostavno vgraditi v linijo.

Tudi vgrajeni elektromagnetni sis
tem za točenje vrst jekla (inagna- 
test) ima zelo ozko področje upora
be in terja kontrolo po saržah in 
enakomerni termični obdelavi ter 
enake dimenzije v serjji, kajti vsi ti 
efekti se prepletajo in vplivajo na 
rezultat. Če se tega pravila ne drži
mo, nas taka m ehanizirana kontrola 
popolnoma prevara.

Pri projektiranju m ehanizirane 
kontrole in izbiranju naprav mora 
predvsem sodelovati strokovnjak, ki 
zelo dobro pozna defektoskopijo in 
tehnologijo materiala.

Pri uporabi naprav mora biti za
gotovljen raven, na površini očiščen, 
geometrijsko točen vložek brez brad 
na koncih, izdelan in termično ob
delan po saržah. To velja tako za 
gredice kot za končne proizvode. 
Naprave morajo upravljati in nadzi
rati strokovni ljudje. Brez teh iz
polnjenih pogojev bodo le nekorist
ni spomeniki.

Sploh pa je  treba vedeti, da defek- 
toskopske metode služijo predvsem 
za preventivo in manj kot končna 
kontrola. Uspešna mehanizirana 
kontrola gredic je  95 % uspeha, 
kontrola končnega proizvoda je  le 
dopolnilo.

Že to, da se je  nekdo vodilnih po 
toliko letih spomnil, d a je  treba ka
kovost bo(je nadzorovati, je največji 
uspeh -  odpisani se vračajo!

Prvi pogoj za uspeh pa je  tehno
loški red, disciplina in strokovno 
znanje.

Mitja Šipek
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JAVNO MNENJE ŽELEZARNE RAVNE 1990

Delavci o delu in življenju
AKTUALNA PROBLEMATIKA

V rednih raziskavah slovenskega 
javnega mnenja in tudi dosedanjih 
tovrstnih m eijenjih v železarni je 
bil del vprašalnika namenjen aktual
ni problematiki. Letošnja anketa je 
zato vsebovala tudi nekaj vprašanj 
o novi samoupravni in organizacij
ski shemi, da bi ugotovila reakcije 
zaposlenih na nedavne spremembe 
v zelezami. Ob interpretaciji odgo
vorov je  treba upoštevati, da je  an
ketiranje potekalo na koncu januaija 
oziroma v začetku februaija, ko po
sledice nove organizacije niso bile še 
toliko vidne. Zato je mogoče, da bi 
bile ocene anketirancev v tem  tre
nutku tudi drugačne.

NEODLOČNO O 
SPREMEMBAH 

(SAMO)UPRAVLJANJA

Zakon o podjetjih je v primeijavi 
z Zakonom o združenem  delu zelo 
skrčil samoupravljanje v organiza
cijah. V železarni ureja področje 
(samo)upravljanja statut, ki so ga za
posleni sprejeli na referendumu v 
novembru 1989. leta. Skoraj tri če
trtine vprašanih je  priznalo, da tega 
akta ne poznajo v celoti oziroma v 
podrobnostih, več kot desetina pa se 
je  o njem opredeljevala, ne da bi 
poznala njegovo vsebino. Le manjši 
delež respondentov (13,8 %) pa je 
odgovoril da je  zelo dobro sezna
njen z določili statuta!

Bolj kot seznanjenost z normativ
nimi akti je  zanimiva reakcija na 
funkcioniranje novega sistema (sa
m oupravljanja v praksi. Velika veči
na zaposlenih se je  strinjala, da je 
še prehitro za kakršnekoli sodbe ozi
roma primerjave organizacije in ob
sega samoupravljanja pred leti in 
sedaj po uvedbi Zakona o podjetjih. 
Zato ne presenečajo visoki deleži (od 
ene petine do ene četrtine) tistih, 
ki se niso mogli izreči o trditvah o 
novi samoupravni organiziranosti v 
železarni. Sicer pa se ocene anketi
ranih o tem področju nagibajo v na
slednje smeri:

-  več kot 60 % jih  meni, da nova 
samoupravna organiziranost pome
ni racionalizacijo, saj se je do sedaj 
o istih stvareh razpravljalo na več 
organih

-  skoraj polovica jih  misli, da je 
prav, da dobi poslovodni odbor ozi
roma direktorji več pristojnosti (te
mu nasprotuje petina vprašanih)

-  več kot polovica (54,5 %) jih na
sprotuje predlogu, da bi bili delega
ti delavskega sveta za svoje delo po
sebej nagrajeni (za to idejo se jih  og
reva dobra petina)

-  ob trditvi »le en delavski svet 
v podjetju pomeni nevarnost, da bo
do zaposleni še manj informirani o 
obravnavani problematiki in o nje
govih odločitvah«, se je anketirana 
populacija razcepila na dva, skoraj 
enako uravnotežena pola (39 % sc 
jih  strinja s to trditvijo, 34,6 % pa 
ne pričakuje tovrstnih negativnih po
sledic).

Spreminja se tudi vloga samoup
ravnih delovnih skupin, ki so v pre
teklosti opravljale tri funkcije: de
lovno, informativno in bile baza za 
delegate ter sindikalno organizacijo. 
Zaradi nove organiziranosti je vpraš
ljiva njihova tretja funkcija. Z novo 
zasnovo, ki predvideva oblikovanje 
delovnih skupin, ki imajo poleg pro
izvodne le še funkcijo informiranja,

niso pa več baza za delegate, se 
strinja manj kot polovica vprašanih 
(47,8 %), nasprotuje pa jih  dobra de
setina. Kar štiri desetine anketiran
cev pa se ni moglo ali znalo izjas
niti.

Odgovori iz sklopa vprašanj o no
vi (samo)upravni urejenosti kažejo 
na sorazmerno visoko stopnjo indi
ferentnosti vprašanih, vendar pa je  
to posledica predvsem nejasnih za
snov tega področja, čigar posledice 
bodo lažje razpoznavne šele po dalj
šem obdobju. Sklepamo lahko, da bi 
anketiranci v sedanjem trenutku 
manj pogosto izbirali odgovore, kot 
so ne vem, ne m orem  se odločiti, 
ne poznam.

POZITIVNO O NOVI 
ORGANIZACIJI

Od začetka leta 1990 je Železar
na Ravne samostojno družbeno pod
jetje s spremenjeno notranjo orga
nizacijo. Odgovori na vprašanje o 
poznavanju Pravilnika o organiza
ciji opozarjajo na dokaj visoko stop
njo neseznanjenosti z novo organi
zacijsko shemo: m edtem  ko ga peti
na sploh ne pozna, so se ostali in
formirali predvsem o spremembah v 
svojem oddelkuvmanjsi pa je bil in
teres za celovitejše poznavanje prob
lematike (železarne kot celote ozi
roma poslovnih enot in sektorjev).

Kako spremembe v organizacijski 
zasnovi podjetja ocenjujejo anketi
ranci? Dokaj trezno, saj je  velika 
večina (82 %) presodila, da spre
memba organizacije še m zadostno 
zagotovilo za odpravo vseh težav 
(saj je potrebno spremeniti discipli
no odnos do dela ipd.). Ob velikem 
deležu (od 33 -  39 °/o) neodločenih 
odgovorov anketiranci reorganizaci
ji pripisujejo po naslednjem vrstnem 
redu izrazito pozitivne posledice:

-  la^je doseganje skupnih ciljev
-  večjo fleksibilnost
-  celovitejši vpliv na poslovanje, 

saj se v poslovne enote ponovno 
vračajo nekatere funkcije

-  boljšo tehnološko in ekonom
sko povezanost proizvodnih dejav
nosti in funkcijsko zaokrožitev skup
nih strokovnih del.

Na odprta vprašanja o morebitnih 
negativnih posledicah reorganizaci
je  je  odgovorila slaba polovica vpra
šanih. Večina odgovorov je bila ne
jasnih oziroma nepopolnih (ne poz
na situacije, treba je  se počakati, po
sledice so pozitivne, posledice so ne-

fativne, posledice so tako pozitivne 
ot negativne), tretjina responden

tov pa je prispevala konkretnejše 
opazke:

-  prevelika pooblastila nadreje
nih; možnost zlorabe položaja

-  posamezne organizacijske funk
cije niso dobro preučene in informa
cijsko povezane; nekatere službe, ki 
so do sedaj dobro delale, so raz
bite, premalo stikov med enotami

-  višek delovne sile; ogrožena so
cialna varnost zaposlenih

-  vodilni so samo »zamenjali 
stolčke«, so nesposobni; predobro 
plačani

-  nameščanje »po obrazih« 
preveč režije, premalo proizvod

nih delavcev
-  nizek osebni dohodek, ki ni v 

skladu z reorganizacijo
-  nedomišljenost organizacije
-  povečanje števila vodilnih
-  povečanje nezadovoljstva zapo

slenih.

Vjeseni je  bilo aktualno tudi vpra
šanje o prihodnosti sozda Slovenske 
železarne. Sedaj sicer ni več aktual
no, vseeno pa so odgovori zanimivi, 
saj kažejo na izrazito težnjo skoraj 
treh četrtin anketiranih po izogiba
nju opredelitvi o takrat aktualnih 
predlogih; ker, da imajo premalo 
informacij o dosedanjem delovanju 
sozda, da bi se lahko odločili, kaj 
je  najboljše; ker ne poznajo predla
ganih oblik organiziranosti oziroma 
jim  je  vseeno, kakšne so, le da že
lezarna ne bo kaj izgubila; oziroma 
naj se o tako pomembni strokovni 
zadevi odloči vodstvo podjetja s po
močjo strokovnih služb. Med dru
gimi, ki so se ogrevali za naštete 
oblike organiziranosti, so prevlado
vali tisti, ki so podpirali tedanji pred
log vodstva železarne oziroma se
danjo ureditev.

KRITIČNO O DELU 
SINDIKATA IN ŠE O ČEM

Prenova poteka tudi na področju 
sindikalnega organiziranja in delo
vanja, kjer se sedaj pojavljata celo 
konkurenčni dve sindikalni organi
zaciji.

Le petina vprašanih je močno po
hvalila dosedanje delo sindikalnih 
aktivistov, medtem ko jih  je  dobra 
desetina ocenila, da se sploh ne zav
zemajo za konkretne potrebe in re
ševanje problemov delavcev v na
šem okolju; večina (66,8 %) pa jih  
meni, da svojo funkcijo le delno 
opravljajo.

Glede obljub o novem sindikatu 
pa so anketiranci precej skeptični, 
saj niso prepričani v njegov popoln 
uspeh, ampak pričakujejo le delno 
uresničitev obljub (približevanje 
evropskim standardom  glede so
cialnih pravic in zaščite, zagotovitev 
ekonomskih -  ustrezno visokih plač, 
partnerska pozicija z vodstvi podje
tij in državo -  neodvisna in ena
kopravna vloga v pogajanjih o pravi
cah in. dolžnostih zaposlenih oziro
ma delodajalcev).

Položaj zaposlenih bodo v prihod
nje urejale kolektivne pogodbe, ki 
jih bodo podpisali predstavniki za
poslenih m zaposlovalcev. Z njimi 
bodo določene temeljne pravice in 
dolžnosti obeh strani, kot je to uve

ljavljeno na Zahodu. O kolektivnih 
pogodbah se več govori in piše v 
zadnjem času, zato ne preseneča, da 
kar tri četrtine anketiranih januaija 
o njih ni vedelo kaj več, kot to, da 
obstajajo.

Pravice in dolžnosti zaposlenih 
sedaj ureja več pravilnikov. Vpraša
nje o interesu za seznanitev z nji
hovo vsebino je  pokazalo, da anke
tirancev ne zanimajo vsi v enaki me
ri -  najbolj podrobno bi želeli biti 
seznanjeni s Pravilnikom o delov
nih razmerjih in s Pravilnikom o 
nagrajevanju. Akta o uresničevanju 
samoupravljanja in o organizaciji jih  
zanimata le okvirno, za Pravilnik o 
stanovanjskih zadevah pa velja, da 
bodo v njem že poiskali informa
cije, ko jih  bodo potrebovali.

Odgovori anketirancev na zgornje 
vprašanje kažejo, da ljudi v večji me
ri zanimajo tista področja dela in 
življenja, k ijih  neposredno zadeva
jo. Zato je  bilo v anketi zastavljenih 
tudi dvoje vprašanj, ki zadevata de
lovna razmerja. V zaostrenih razme
rah, ko se vse bolj uveljavlja trg de
lovne sile, se le 17,2 % delavcev ne 
strinja z ukrepom, da se tistemu za

poslenemu, ki odkloni opravljanje 
delovnih nalog ali prerazporeditev 
na nujno potrebno drugo delo, pre
kine delovno razmeije. Prav tako 
jih  71,8 % meni, d a je  treba zaostri
ti disciplinsko odgovornost, zato se 
strinjajo s sankcijami za kršitve, kot 
so predvidene po novem Zveznem 
zakonu o delovnih razmerjih. Neka
teri pa so še pripisali, da je treba 
iz tovrstnega presojanja izključiti 
pristranost, vse kršitelje obravnavati 
po enakih kriterijih in analizirati kr
šitev celovito.

V Sloveniji je že več organizacij 
uvedlo evropski delovni čas (nekate
re so ga medtem že ukinile oziro
ma prilagodile). Tudi v železarni so 
pred meseci že razmišljali o njem. 
Zato je  zanimivo, kaj o spremembi 
delovnika mislijo zaposleni. Večina 
anketiranih (77,8 %) se je  strinjala z 
njim, vendar je  opozorila, da bo tre
ba prilagoditi okolje (prevoze, varst
vo otrok, prehrano zaposlenih ipd.).

Povzetek: Andreja Čibron, 
dipl. soc.
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SLOVENSKO GOSPODARSTVO LETOS 
IN V PRIHODNJE

Izjave ekonomistov in politikov v anketi Sodobnosti št. 6-7, 1990

DR. JO Ž E  M EN CIN G ER, podpredsednik vlade:

»Slovenci učinkovite ekonom ske politike ne  m orem o form ulirati; 
od  treh  glavnih področij ekonom ske politike: denarne, zaščitne in 
fiskalne, na prvih dveh n im am o nikakršnih pristojnosti, nekaj jih  
je  na področju fiskalne politike. S tem  ostankom  pa prav veliko ni 
m ogoče n a p rav iti....

Zaradi politične negotovosti zam ujam o tok tujega kapitala, ki 
se usm etja  v V zhodno Evropo tudi zato, da bi obdržali stabilnost 
v Z ahodni. Tuj kapital, ki ga bom o pridobili, bo prav zaradi po
litične negotovosti zahteval visoke profite«.

Kadrovski celulitis je  splošen pojav tako v podjetjih kot 
tudi v ustanovah družbene infrastrukture -  m ogoče zlasti v 
teh. Toda celulitis ne napada rok in nog in glave, temveč 
predvsem  srednji sloj podjetij in ustanov.

Emil Milan Pintar

DR. B O G O M IR  KOVAČ:

»Zaradi sprem em b na V zhodu (propad socializm a, sprem enjen 
odnos m ed ZD A  in SZ) je  Evropa ’92 prej nevaren splet politič
nih iluzij in prikritih globalnih političnih interesov kot politična 
realnost, ki bi lahko dejansko ekonom sko zaživela kot velika kon
federacija.

»Evropeizacija«, po kateri se zgledujejo predvsem  m ali narodi 
razpadajočega socialističnega sveta, je  lahko le m etafora za naše 
lastne razvojne napore. Evropa ni obljubljena dežela ne prazen 
prostor, v katerega bi lahko vstopili. Evropa ne m ore biti rešitev 
jugoslovanskega vprašanja«.

JA N EZ KOPAČ:

»V letu 1988 je  poprečni »polnoletni« Slovenec za funkcioni
ranje svoje slovenske države in občine plačal 350 funtov, poprečni

Britanec pa za občino 202 funta, poleg tega pa m oram o oboji 
plačevati še zvezno državo oz. institucije združenega kraljestva...

Konfederacija ni sam a po sebi um even pojem , zato mi je  bližji 
pojem  Jugoslovanska gospodarska skupnost, ki bi si iskala čimbolj 
verodostojen vzor v Evropski gospodarski skupnosti, pa tudi čust
veno ne bi bila nabita«.

TOM AŽ KOŠIR:

»Slovenska podjetja so prem alo učinkovita v prim eijavi s sve
tovno konkurenco. Država (federacija, republika, občina) je  predra
ga in prem alo učinkovita...

Če se bodo dosedanja gibanja nadaljevala, lahko pričakujem o 
letos velike gospodarske in socialne pretrese, ki lahko dosežejo 
neobvladljive razsežnosti. Taka ocena izhaja iz podatkov o naraš
čajoči nelikvidnosti, vedno večjem številu stečajev, vedno daljšem 
spisku podjetij z blokiranim i žiro računi, ki se približujejo točki 
stečaja«.

EM IL  MILAN PINTAR, predsednik »vlade v senci«.

»Markovič... ohranja socialno politiko, uničuje pa m aterialno po
dlago zanjo. Aktivira (posredno) sindikate in jih  usm eija v boj za 
ohranitev pravic do nedela in neizobraževanja, to pa pospešeno 
vodi v silovit družbenopolitičen razvojni konflikt. Z unanja podoba 
tega konflikta se kaže v podatku, da je  več kot 1500 jugoslovans
kih podjetij blokiranih, vendar njihove poslovodne ekipe, še bolj 
pa delavci in delavski sveti, v njih niti ne  razmišljajo o sanaciji, 
tem več le o  stečaju. Ne zato, ker je  to edina realna m ožnost, tem 
več zato, ker je  udobnejša. V ju-stečaju nam reč nihče ničesar ne 
izgubi: poslovodna ekipa ne  zgubi lastnine (ker ni njen lastnik), 
am pak jo  s spretnim  m anevriranjem  kvečjemu poveča, delavci ne 
zgubijo plač, tem več z zam enjavo izplačevalca le pridobijo zaneslji
vost in točnost svojih izplačil. Zgubijo sicer delo, ki pa je  tako če
dalje bolj le m oteč elem ent v iskanju zasebnih p o s lo v ....

Slovensko gospodarstvo glede na svojo velikost ne m ore funk
cionirati avtarkično in bo m oralo 60 odst. izdelkov uvažati in iz
važati. Povečevanje gospodarske neodvisnosti glede na Jugoslavijo 
torej pom eni povečevanje (so-)odvisnosti in povezanosti z drugim i, 
tujim i državami. G ospodarska sam ostojnost Slovenije je  um ikanje 
gospodarski (ne-)logiki, ki velja v Jugoslaviji, in  pristajanje na čis
tejšo tržno logiko, ki velja v Evropi.

Cena za »EVROPO TU« bo visoka.
Vprašanje slovenske gospodarske sam ostojnosti in politične suve

renosti se torej glasi: kako preprečiti stečaje in zagotoviti sanacije. 
Podatki kažejo, da je  vsaj polovica obstoječih podjetij -  pa dve 
tretjini institutov, šol, bolnic, teatrov itd., ter vsi gospodarski in
frastrukturni sistemi -  potrebnih  tem eljite sanacije. Ne (predvsem ) 
priliva denatja -  tem več notranjega prestrukturiranja ob uveljavitvi 
nove poslovodne logike in organiziranosti.

Ključ za slovensko suverenost je  v Ljubljani, ne v Beogradu«.
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KULTURA
PREDSTAVA 
POŽGANICE

Spodnje Vinare pri Šentpri- 
m ožu  v Podjuni so bile v le
tošnjem  poletju eno izm ed po
m em bnih  središč kulturnega do
gajanja tako za Slovence onstran 
kot tostran meje. 20., 21., 22., 
27., in 28. ju lija  je  bila nam reč 
tam  na prostem  predstava Pož- 
ganice.

Pred drugo svetovno vojno 
nastalo Prežihovo delo Požga- 
nica pripoveduje o političnih do
godkih leta 1920 na Koroškem  
in o vzrokih, zaradi katerih se je  
večji del Korošcev ob plebiscitu 
izrekel za Avstrijo.

Po tem  socialnem  rom anu, v 
katerem  se koroški km et bori za 
zem ljo, ki m u jo  je  odvzel grof, 
je  dram atizacijo napravil kritik 
Vladim ir Kocjančič in v njej oh 
ranil vso sporočilnost literarne 
predloge, m noge dogodke in po
ante v njej pa tudi aktualiziral. 
Delo im a veliko skupnega s se
danjostjo (strankarski boji npr.) 
in če bi bilo zaigrano pred le
tom  dni, bi ga dojem ali druga
če kot danes, ko sami živim o v 
»podobnih razm erah«. G leda

liški list takole predstavi bistvo:
»Prva svetovna vojna je  pri 

kraju. M ajhni narodi upajo na 
pravičnejšo prihodnost v novo 
nastalih nacionalnih družbah. 
Boj za m ejo m ed kraljevino SHS 
in republiko »D eutsch-O sterr- 
eich« ustvarja čudne koalicije, v 
im enu »pravičnega boja« za do
m ovino zm erja b ra t brata, dela
vec delavca, km et kmeta. Eni so 
Čuši, drugi brezbožneži, v bra
tom orn i vojni so želje in upanje 
posam eznika m alenkost, za ka
tere se velika politika ne zm eni.«

Ker je  Požganica eden izm ed 
treh Prežihovih kolektivnih ro 
m anov (poleg njega še Jam nica 
in D oberdob), tudi dram a nim a 
glavnega junaka, am pak so ju 
nak delavske in km ečke m noži
ce. Igralce zanje so zato nabrali 
v več kultum o-um etniških  druš
tvih na tej in na oni strani meje. 
Tako so v predstavi sodelovali 
igralci Danice iz Šentprim oža, 
Zarje iz Železne kaple, Srca iz 
D obrle vasi, Vinka Poljanca iz 
Škocjana, Edinosti iz Pliberka, 
Trte iz Žitare vasi, igralci iz Ra- 
diš in iz Šentjanža v Rožu, čla
ni Kooperative Longo mai, G o
dba na pihala Šm ihel, od naših 
pa pevski zbor Šentanelski pavri

in M itja Šipek posebej ter gleda
liška skupina KU D  slovenjgraš
ke bolnišnice.

Kot ie povedal Franc Vauh, 
pevec Šentanelskih pavrov in ig
ralec -  statist, je  projekt res ve
lik. Zanj so vadili približno tri 
mesece, vendar na  prizorišču le 
nekajkrat, sicer je  njihovo sku
pino kar dom a pilil Mitja Šipek, 
ki pa im a v predstavi tudi indi
vidualno vlogo. Kljub tem u so 
se potem  dobro vključili v celot
ni spektakel. Sicer predstava ni 
to v pravem  pom enu, vendarle 
pa je  zelo bogata z zvočnim i, 
lučnim i in drugim i efekti (glas
ba G abriel Lipuš, luč Zoran Naj-

denov, scena M eta Hočevar, ko
stum i M ilena Kum ar, režija Pe
ter Militarov), zato je  na gledal
ce, ki jih  je  bilo v organizaciji 
ZKO Ravne ali privatno kar pre
cej tudi iz občine Ravne, nare
dila m očan vtis. Zanim iva je  bila 
tudi zato, ker je  bila ponoči in 
v narečju (prav zaradi čim  bolj 
originalnega narečnega govorje
nja so igralce nabrali na  vseh 
koncih Koroške). Seveda pa je  
škoda, da je  zaradi m nožice ude
ležencev in rekvizitov ter zahtev
nosti priprave prizorišča na  pros
tem  bila predstava s prem iero 
vred le petkrat na sporedu.

D ogodek bo kljub tem u ostal 
zapisan kot pom em ben dosežek 
zamejske kulturne dejavnosti.

H elena M erkač

Vlado Mišev

ISKANJE 
PO LASTNEM JAZU

Razbrazdal sem  noči, 
izm uznjene skozi okno, 
izkihnjene z vetrom  
na stoletne breze.

Samo tiho žuborenje 
potoka,
ujetega v lastni jok, 
pred goniči m oje duše.

N a dlan sem  postavil dneve, 
široke kot stoletje 
in nikoli jih  ne m orem  
prešteti.

Zašel v ulicah
lastnega življenja,
sem  se izgubil m ed različnimi
ljudmi
v kristalnih nočeh.

Sem pel, da bi razgnal 
čm e misli 
in skrival oči 
pred um etnim  neonom .

KER NI DENARJA

Ker ni denarja, je  vse m anj kulturnih dejanj, žal m ed njimi tudi takšnih, ki so im ela pom em bno 
vlogo in so ponesla im e Železarne Ravne prek m eja naše dom ovine. Tako letos na Ravnah ne bo 
slikarske kolonije, teh vse od leta 1970 rednih srečevanj likovnih um etnikov. Cez tri leta po vsej 
verjetnosti na Ravnah tudi ne bo več Form e vive, m ednarodnega kiparskega sim pozija, saj je  žele
zarna že obvestila organizacijski odbor v Ljubljani, da so stroški preveliki in da naj iščejo drugo de
lovišče. Prošnje in prepričevanja odbornikov iz Ljubljane nas septem bra^sicer še čakajo, a  gotovo 
gospodarski položaj železarne ne bo  dopustil reči da. In  nenazadnje: po štirih literarnih zbirkah, ki 
jih  je  železarna izdala svojim delavcem, čaka na  objavo peta...

H.M.

Sem iskal svoj jaz, 
ni ga bilo nikjer, 
sam o vizija mojega jaza 
v tretji osebi ednine.
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Ljudje, zakaj tako?

Kaj ni vseeno, kako nas bodo  
odslej v šoli klicali? Bolj p o 
m em b n o  je, da se  bodo o troci 
in učitelji v bodoči šoli p rije t
no počutili in m edsebojno  spo
štovali!

R avnateljica OS Koroški 
jek larji 

Katica K arada

NOVE KNJIGE NA POLICAH KOROŠKE 
OSREDNJE KNJIŽNICE 
»DR. FRANC SUŠNIK« 

RAVNE NA KOROŠKEM

V  K oroški o srednji knjižnici in  n jen ih  zu n an jih  en o tah  si bralci 
lahko  izposojajo  knjige, če im ajo za tekoče leto  po rav n an o  čla
narino . Izkaznica je  p o treb n a  za izposojo  gradiva v b raln ici in 
n a  d om . Bralec si lahko  naen k ra t izposodi največ p e t b ib lio teč- 
n ih  enot. Rok izposo je  kn jižnega g radiva je  m esec dn i, period ič
nega gradiva (časniki in  časopisi) pa ted en  dni. Bralec si lahko 
izposo jeno  gradivo tu d i podaljša, v en d ar n e  več ko t dvakrat (vsa
kokra t največ za  m esec dni). Podaljša p a  se lahko le takrat, če 
tega g radiva ne p o trebu jejo  drugi bralci. Po p re tečen em  roku  pa 
zam u d n ik e  op o m n im o , d a je  treb a  knjige o z iro m a  drugo  izposo 
jen o  gradivo vrniti.

Da neseva m bo m o  predstav ili n asledn je  nove knjige v naši knjiž
nici:
B iblijski atlas. -  L jub ljana, 1990
B urnie, D .: Ptiči. -  M urska Sobota , 1991. -  (Svet okrog nas) 
D achausk i procesi. -  L jubljana, 1990 
D e M ello , A.: Izviri. -  L jubljana, 1990 
D ežela  ob  C erkn iškem  jeze ru . -  C erknica, 1990 
H aw king, S.W.: K ratka zgodov ina  časa. -  V  L jubljani, 1990 
Jenkins, E.: The m ystery  o f  King A rthu r. -  L o ndon , 1990 
Jezeršek , J. -  Sokol: M edaljon i našega časa. G oli še ka r traja.
-  L jubljana, 1990
Ju rin , S. & J. Sohinger: T eorija  trž iš ta  i cijena. -  2. dop. izd. -  
Z agreb, 1990. -  (P o seb n a  izdanja)
K erm auner, T.: Poezija  slovenskega zahoda. -  M aribor, 1990. -  
Del 1
K oschatzky, W.: D ie  K unst d e r G raphik . -  H errsch ing , 1990
L exikon  de r H u n d erassen . -  E ltville am  R hein, 1990
L exikon  de r R assekatzen. -  E ltville am  R hein , 1990
M ihalič, R  & A. Tavčar: M oj PC. -  L jubljana, 1990
M išič, L. & R. Lakušič: L ivadske biljke. -  Sarajevo, B eograd,
1990. -  (P riroda  Jugoslavije ; 5)
M unitič , R :  Č udovišta  koja sm o voleli. -  G orn ji M ilanovac, 1990.
-  (P o seb n a  izdanja). -  Knj. 1
Oko du h a : fantazije  in refleksije o ja z u  in duši. -  L jubljana, 1990.
-  (Tokovi)
O lshan, N .H .: L ajšanje bolečin  brez zdravil. -  L jubljana, 1990. 
~r (Za zdravo življenje)
Paveo, V.: R esnica o Ivanu  K ram bergerju . -  L jubljana, 1990 
P in tar, L.: Rože n a  S lovenskem . -  L jubljana, 1990. -  (S lovenija) 
Priče, A :  B attle o f  B ritain . -  L o n d o n , 1990 
S am osto jna  Slovenija. -  V  L jubljani, 1990. -  (N ova revija; 95)

S lovenski pravopis. -  L jubljana, 1990. -  1: Pravila
S trnad, J . : Z godbe iz fizike. -  L jub ljana, 1990. -  (N aravoslovna
k njižn ica; 4)
Sym es, R F .:  M inerali in  kam nine. -  M urska Sobota, 1990. -  (Svet 
okrog nas)
T om ažič , J.: P o h orske  legende. -  Celje, 1990. -  (M lad inska k n již
n ica; 5)
T om ažič, J.: P o h orske  pravljice. -  Celje, 1990. -  (M lad inska knjiž
n ica; 4)
T udm an , F.: B espuča povijesne zb iljnosti. -  Zagreb, 1990. -  (H r- 
vatske povjesnice)
Velika noč  na S lovenskem . -  L jubljana, 1990
Z akon  o delovn ih  razm eijih  s k o m en ta ijem . -  L jubljana, 1990.
-  (D elo  +  varnost; 100)

Z n asledn jim i novim i knjigam i p a  sm o obogatili D o m oznansk i 
oddelek:
Kaker, H .: K vantita tivna energijsko disperzijska analiza  N im anic  
80a v rastrskem  elek tronskem  m ikroskopu . -  L jubljana, 1986. -  
M agistrsko delo
K uhar, L. -  P režihov  V.: Z brano  delo. -  L jubljana, 1990. -  
(Z brana  dela  slovenskih  pesn ikov  in  pisateljev). -  Knj. 12: Pism a 
II. D odatek
M ešl. M .: U resničevanje p rogram a za  zgornjo  M ežiško do lino . -  
Ravne n a  K oroškem , 1989. -  R aziskovalna naloga 
Sonja in Peter se uč ita  slovensko. -  C elovec, 1986 (1990). -  D el 1 
Sonja in Peter se uč ita  slovensko. -  C elovec, 1986 (1990). -  D el 2

M eta  B oštjan

TRŠICA ALI GOSPA UČITELJICA

Ž ivim o v času, ko obračam o 
nov list slovenske usode, v s to 
pam o v novo obdob je, ko svo
boda  dobiva  nov pom en, ko lju
dstvo ni več sam o figura n a  ša
hovnici, am pak posta ja  po litič 
ni kreator. Izbrali sm o si p o t v 
prijaznejše  b ivanje, kvaliteto  
živ ljenja in zadovoljstvo  ust- 
vaijanja.

N isem  m ed tis tim i in upam , 
d a  tu d i vi ne, ki bi n en ad o m a 
radi izničili vse, v p re tek losti 
d oseženo . K arje  b ilo  dob ro , ne 
grajajm o!

N ekako v srce nam  je  zlezla 
beseda »tršica«. O troci to  izgo- 
vaijajo  tako p risrčno  dom ače. 
N enavadno  tuje nam , zaenkrat, 
zveni »gospa učiteljica«. V  šoli 
so o troci enačili besedo » trši
ca« s poklicem  učiteljice. Ver
je tn o  bo m o  im eli še nekaj časa 
težave, da osvojim o nov naziv, 
tako učenci ko t starši. N e je z i
te  se na  nas, da  ne  grem o vštric  
s časom , predolgo so nas u čen 
ci tako klicali.

U čitelj naj bi bil o tro k u  re s
n ično  vse tis to , kar beseda to 
variš pom en i, zato  nam  ni bilo  
n ikoli n ep rije tno , ker so nas ta 
ko klicali: tovariš... tovarišica... 
oz. kar tršica.

Včasih dobijo  v razredu  m i
m ogrede  izrečene besede n e 
navadne razsežnosti v javnosti.

Pri p ouku  so učenci dvigali 
roke: »Tovarišica! Tovarišica! 
Tršica!« Pa s e je  tovarišica p o 
šalila: »N o, no, učenci, kaj ne 
b erete  časopisov? Od sedaj n a 
prej sem  »gospa učiteljica!«

O dm ev v jav n o sti, razgovor 
ob  kavici, zaupn i pogovori..., si 
lahko m islite, do  včeraj velika 
kom unistka , dan es pa že z ah te 
va od  učencev, d a jo  kličejo go
spa! K akšno sprenevedanje! 
Z godba se širi, dodaja , n ap ih u 
je...



št. 8/1990 I N F O R M A T I V N I  F U Z l N A R 17

REKREACIJA IN ŠPORT

PLAVANJE
N a letošnji 19. po vrsti p ionir

ski olim piadi, ki je  bila v za
četku julija v U žgorodu v U kra
jin i, je  sodelovalo 30 m estnih  
reprezentanc iz 22 držav. Iz Slo
venije so nastopili m ladi šport
niki iz Celja in Raven, ki so tek
m ovali v plavanju, atletiki in na
m iznem  tenisu. Ravenski plaval
ci in plavalke so osvojili 6 m e
dalj. Krešo Božikov je  bil prvi 
na 100 m  hrb tno  in drugi na  100 
m  kravl. Rok D olinšek je  bil prvi 
na  100 m  delfin, oba naša pla
valca pa sta sodelovala v kom bi
nirani štaferi 4 x  100 m  m ešano 
skupaj s Celjanom a Jurakom  in 
G orenakom  ter osvojila še eno 
zlato odličje. D obro je  plavala 
tudi Saša Kovač, ki je  bila tretja 
na  100 m  hrbtno, skupaj z de
kleti iz Celja pa je  osvojila 6. 
m esto v štafeti 4 x 100 m  kravl.
V isti disciplini je  bila štafeta 
fantov iz Celja in Raven 5.

M ed atleti se je  najbolj izka
zala Anita M ežnar, ki je  v teku 
na 800 m  osvojila 3. m esto, od 
nam iznoteniških igralk pa Petra 
M lakar, ki je  bila odlična 2. Pri
hodnje leto bo pionirska olimpi- 
ada v Bratislavi.

N a tradicionalnem  plavalnem  
m itingu za pokal m esta Ljublja
ne sta od ravenskih plavalcev 
nastopila Eva Breznikar, k ije  bi
la dvakrat prva na  100 in 200 m 
prsno ter tretja na  100 m  delfin 
in Matija M edvešek, ki je  bil 
prvi na 100 m  prsno.

M ladinskega državnega pr
venstva v Zagrebu od 6. do  8. 
julija sta se od plavalcev Fuži- 
naija udeležila Eva Breznikar in 
Matija Medvešek. Breznikarjeva 
je  postala članica m ladinske dr
žavne reprezentance, ki je  v za
četku avgusta sodelovala na bal
kanskem  prvenstvu v Bukarešti.
V Zagrebu je  n a  200 m  prsno 
postala državna prvakinja s ča
som  2:46,26. D ruga je  bila na 
400 m  m ešano, kjer je  s časom  
5:11,02 postavila nov kadetski 
državni rekord, poleg tega pa je  
bila še dvakrat tretja na  100 m 
prsno in 200 m  m ešano ter še
sta na 200 m delfin. Matija M ed
vešek je  bil 3. na  100 m  in 200 m 
prsno.

Krešo Božikov in Eva Brezni
kar sta bila najboljša plavalca 
državnega prvenstva za kadete 
od 20. do 22. ju lija  na Reki. Bo
žikov je  zmagal štirikrat, trikrat 
je  bil drugi ter enkrat tretji in  
sedmi. Breznikarjeva je  bila prva 
na 200 m prsno, 200 m m ešano, 
400 m  m ešano, 100 m  delfin in 
800 m kravl. Na 100 m  prsno je  
bila druga. Saša Kovač je  bila 
druga na 100 m  hrbtno in četr
ta na 200 m  hrbtno, Helena Cej 
četrta na 200 m  delfin in sedm a 
na 100 m delfin ter Rok D olin

šek sedm i na 100 m  delfin. Fu- 
žinarjeva dekleta so v štaferi os
vojile tretje in četrto m esto. Na 
Reki je  nastopilo 138 plavalcev 
in  plavalk iz 30 klubov. Ekipno 
je  Fužinar osvojil 6. mesto.

N a republiškem  prvenstvu za 
m lajše pionirje v Velenju 21. in 
22. julija ie bil m ed  Ravenčani 
najboljši Cepelriik, ki je  bil prvi 
na  50 m  prsno in  tretji na  200 m  
prsno.

MLADINSKE IGRE 
ALPE -  JADRAN 

V LINZU
Pet koroških športnikov je  na

stopilo v reprezentanci Slovenije 
na 4. poletnih m ladinskih igrah 
Alpe -  Jadran  v L inzu v Avs
triji. Naši so dosegli dobre uvrs
titve m ed skoraj tisoč udeleženci 
iz 16 regij, svoj delež so dodali 
tudi Ravenčani. M ed plavalci je  
bil Božikov enkrat tretji, M edve
šek dvakrat peti ter Breznikarje
va druga in  šesta. Slovenska 
štafeta 4 x 100 m  m ešano, v ka
teri je  nastopil tudi M edvešek, je 
bila 2., m esto za zmagovalci Ve
ne ta  iz Italije. Pri dekletih je  bi
la ekipa Slovenije peta (Brezni
kar). M ed atleti je  bil Janez Štern
6. na 800 m , naša odbojkarska 
ekipa, v kateri je  igrala tudi Biv- 
škova je  osvojila m ed 13 ekipami 
odlično 3. m esto. Poleg, tekm o
valcev je  bil v L inzu m ed trener
ji tudi vaditelj atletov ravenskega 
kluba Zdravko Kotnik.

ATLETIKA
V Postojni je  bilo 14. in  15. 

julija absolutno m ladinsko pr
venstvo Slovenije, na katerem  so 
atleti KAK dosegli naslednje 
uvrstitve: m ladinci: 200 m  -  3. 
Uroš Kresnik, 400 m -  5. Kres
nik, 6. Verhovnik, 800 m  -  2. 
Verhovnik, 3. Brezovnik in 6. 
Kos, 1500 m  -  5. Brezovnik, 4 x 
400 m -  2. m esto KAK v pos
tavi Robi Brezovnik, Andrej 
Kos, U roš Verhovnik in Uroš 
Kresnik. M ed m ladinkam i je  bila 
Sabina Balažič 6. v teku na 800 
m.

21. in 22. julija pa je  bilo d r
žavno prvenstvo za starejše m la
dince v Splitu. Najboljšo uvrsti
tev je  m ed atleti našega kluba 
dosegel Uroš Kresnik, in sicer
4. m esto v teku na 200 m  (po 
skoraj trim esečni odsotnosti za
radi poškodbe). Kresnik je  bil še
7. na 400 m. Uroš Verhovnik je 
bil 5. na 800 m in 8. na 400 m.

Sočasno je  bilo v Zagrebu dr
žavno prvenstvo mlajših m ladin
cev. Nastopil je  tudi atlet KAK 
Robi Brezovnik in osvojil odlič
no 2. m esto v teku na 1000 m.

NOGOMET
V kvalitetni skupini m aribor

ske nogom etne podzveze bodo 
letos nastopila štiri m oštva iz 
ravenske občine: Peca, A kum u
lator, Korotan in Fužinar, poleg 
njih pa še Partizan Radlje. M ed 
prvimi so s pripravam i za sko
rajšnje prvenstvo, pričelo se bo  v 
začetku septem bra, pričeli nogo
m etaši K orotana s Prevalj, ki na
črtujejo naskok n a  prvo m esto v 
ligi. Prav zato so pod vodstvom  
trenerja M ira O m ana krenili z 
vadbo že v začetku julija. V pres
topnem  roku so se Prevaljčani 
tudi m očno  okrepili, saj so v 
klub prišli štirje kakovostni igral
ci: Ivo Vavče iz Avstrije, Ferdo 
M atauž in Sam o G oričan iz Par
tizana Slovenj G radec ter Peter 
Šum nik iz Fužinatja.

Pri ravenskem  Fužinaiju , ki se 
je  znova uvrstil v I. m ariborsko 
podzvezo, so v pavzi prvenstva 
izpeljali vrsto kadrovskih zam e
njav. T rener prvega m oštva je  
znova Ivan Kokalj, dosedanji 
trener Alojz Lasnik pa je  postal 
tehnični vodja vseh ekip. Član
sko m oštvo je  s pripravami za 
novo prvenstvo pričelo 20. ju li
ja, v klub pa so prišli tudi trije 
novi igralci Branko Ferlin ter iz

K orotana R obert Švab in Jani 
M arin. Cilj Fužinarjevih nogo
m etašev je  predvsem  obstanek v 
tej ligi.

V višjem rangu tekm ovanja, 
to je  v obm očni slovenski ligi, 
bo letos nastopalo 14 klubov, 
dva več kot lani, m ed njim i tudi 
nogom etaši Ojstrice iz D ravo
grada in  Partizan iz Slovenj G ra
dca. Dravograjčane je  v prestop
nem  roku zapustilo nekaj dobrih 
igralcev. Tako so odšli v Slovenj 
Gradec Račnik ter brata Cesar, 
v klub pa je  prišel le Adrijan 
Krm ek iz Prevalj.

ODBOJKA
U speh odbojkaijev Fužinarja 

na kvalifikacijah in uvrstitev v II. 
zvezno ligo je  bil povod za do
datne aktivnosti odbornikov klu
ba. M orali so se spoprijeti z vrs
to nerešenih vprašanj, kot je  an
gažiranje kvalitetnih igralcev in 
novega treneija, osrednji prob
lem  pa je  bil, kako zagotoviti 
dovolj sredstev za nastopanje v 
višjem rangu tekmovanja.

»V odbojkarskem  klubu F uži
nar dilem e o tem , ali nastopati 
v II. zvezni ligi ali ne, praktič
no ni bilo«, pravi član odbora 
Janko Torej, ki je  tudi kandidat 
za predsednika kluba. »Naši dol
goročni cilji so precej višje zas
tavljeni, uvrstitev v I. zvezno li
go. Res je, da je  takšno tekm o
vanje povezano z velikimi finan
čnim i stroški in  predvsem  je  po
trebna drugačna in boljša orga
nizacija. Z  organizacijo verjetno 
ne bo težav, pri denaiju  pa se 
večkrat zatakne. Prav denar je  
največji problem , ki nas v klubu 
muči. ŠD Fužinar pesti težko 
finančno stanje, saj pod njego
vim okriljem deluje precej klu
bov. Zato nam  izvršni odbor 
društva predlaga ukinitev ženske 
ekipe. Za nas odbojkaije je  tak
šen predlog praktično nespreje
mljiv, saj se bojim o, da bi žen
ska odbojka na Ravnah popolno
m a zamrla. Več denarja, kot smo 
ga dobili lani, od društva seve
da ne m orem o pričakovati, tudi 
sredstva od ZTKO so bolj sim 
bolična. Prav zato sm o bili v 
klubu prim orani iskati druge vi
re in bili tudi uspešni pri iska
nju pokroviteljev za m oško eki
po«.

»Kako ste rešili vprašanje ka
drov?«

»Zadovoljni sm o, da v pres
topnem  roku nihče od igralcev 
ni zahteval izpisnice iz kluba. 
Iz JLA sta se vrnila Teo Torej 
in D anilo  Ribič, iz M islinje pa je  
k nam  pristopil M iran Gros. Se
veda bom o iz naših m lajših vrst 
pritegnili v člansko ekipo nadar
jene  m lade igralce. T rener bo 
Franjo Jež, drugo ekipo, to je  
kadete in  m ladince, pa je  prev
zel naš bivši igralec M arjan Šte
harnik,« nam  je  povedal Janko 
Torej.

Ivo Mlakar
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IZ NAŠIH KRAJEV
DELOVANJE KRAJEVNIH 

SKUPNOSTI V LETOŠNJEM LETU

Pred reorganizacijo krajevnih 
skupnosti so na Kom iteju za d ru
žbene dejavnosti opravili anali
zo stanja krajevnih skupnosti v 
naši občini. Vsem krajevnim  
skupnostim  so poslali vprašalni
ke, na  katere so odgovorile, mi 
pa sm o te odgovore na kratko 
povzeli;

V  okviru občine Ravne deluje 
15 krajevnih skupnosti, katerih 
naloga je  povezovanje krajanov 
pri uresničevanju skupnih inte
resov in izvrševanju skupnih na
log z različnih področij.

Najvišji organ KS je  skupšči
na, izvršni organ pa svet krajev
ne skupnosti. Z a lažje opravlja
nje zastavljenih nalog pa v KS 
oblikujejo tudi komisije, ki po
krivajo posam ezne interesne de
javnosti: urbanizem , varstvo o- 
kolja, stanovanjske in kom unal
ne zadeve, gospodarska in fi
nančna vprašanja, kulturo, teles
no  kulturo in  rekreacijo, sam o
upravne splošne akte, prom et in 
preventivno vzgojo v prom etu, 
otroško in socialno varstvo. Pri 
KS pa delujeta tudi poravnalni 
svet in svet potrošnikov.

V KS sestavijo srednjeročni in 
dolgoročni plan dela, ki je  tudi 
osnova za oblikovanje letnih 
planov. Zaradi vse slabšega dru
žbenega in gospodarskega polo
žaja države je  tudi uresničeva
nje zastavljenih nalog v KS vse 
težje. Vse več nalog ostaja nerea
liziranih. Vzrok za to je  pred
vsem  pom anjkanje finančnih 
sredstev. Sredstva, ki jih  KS do
bijo iz proračuna občine, so m i
nim alna in kom aj (ali pa ne) 
zadostujejo za vzdrževanje red
nega funkcioniranja KS, za osta
le potrebe in naloge, ki naj bi 
jih  izvedli, pa ni denarja.

Več sredstev je  bilo na voljo 
le v času poteka krajevnih sa
m oprispevkov, ta sredstva pa so 
seveda že nam ensko potrošena. 
Tudi finančno sodelovanje z de
lovnim i organizacijam i v občini 
pri izvrševanju zastavljenih na
log je  vse m anjše zaradi slabega 
gospodarskega položaja, v ka
terem  so se le-te znašle.

KS torej nim ajo finančnih sre
dstev za realizacijo planiranih 
nalog. O m ejene so na izvajanje 
del, katerih finančna konstrukci
ja  je  m anj zahtevna.

N ajpom em bnejše naloge, ki 
so jih  KS v naši občini uvrstile 
v letošnji plan, so:

-  kom unalno-urbane zadeve 
(ureditev cest, peš poti, parkir
nih prostorov, garaž, razsvetlja
ve, prom eta, vodovoda...)

-  stanovanjska problem atika
-  ureditev zelenic, parkov, na

sadov in skrb za varstvo okolja
-  upravljanje in vzdrževanje 

obstoječih d ružbenih  objektov.

Tudi to sm o dočakali. N aš žu
pan tov. Adi C IG L E R je ob kon
cu šolskega leta sprejel učence 
osnovnih  šol, ki so bili vseh 
osem  let odlični. N a svečanost 
so povabili razrednike učencev 
in ravnatelje osnovnih  šol. G os
te sta pričakala še predsednik 
kom iteja za družbene dejavnosti 
M aijan BERLO ŽN IK in stro
kovni sodelavec Ervin ROZ
MAN.

D a je  bilo vzdušje v kavam i 
M ere prijetno, sta poskrbela 
sim patična fanta dua KORA, va
bljivo pogrnjene m ize pa so pris
pevale k svečanosti. Ž upan je  
odličnjakom  m ed drugim  pove
dal, da sm o ponosni na njihove 
uspehe in  da tudi v bodočnosti 
od njih veliko pričakujem o. Ob
razi deklet in fantov v dvorani 
so žareli, saj še nikoli doslej ni
so doživeli v javnosti priznanja 
za svoje delo, za pridnost, od
rekanje, za znanje, ki so ga os
vojili z delom  in nadarjenostjo.

Večina teh nalog pa bo do 
konca leta verjetno ostala nerea
lizirana, saj v KS v bližnji pri
hodnosti še ne vidijo rešitev za 
svoje finančne težave.

U pam o, da se bo po reorga
nizaciji položaj KS izboljšal, da 
bodo rešili problem atiko finan
ciranja in bolj uspešno uresniče
vali svoje plane.

Irena N agem ik

Navzoči sm o bili zadovoljni. 
Upam o, da je  bilo to prvo sre
čanje odličnjakov z županom  
uvod v tradicionalno prireditev. 
M orda bi v bodoče na svečano 
podelitev priznanj povabili tudi 
starše, da bi bili deležni pono
sa, ki so ga tokrat čutili navzoči 
učitelji in ravnatelji osnovnih šol 
naše občine.

M orali bi tudi razm išljati o 
posebnih občinskih priznanjih 
za učence, ki so celo osem letko 
odlični, enako za dijake srednjih 
šol. Ni jih  veliko, zato so toli
ko bolj dragoceni. Prem alokrat 
se spom nim o na učence, ki so 
doslej dobivali priznanja v jav 
nosti le za športne dosežke.

Hvala županu Adiju Ciglerju, 
hvala organizatorjem a tega pri
kupnega srečanja.

Ravnateljica OŠ Koroški 
jeklarji 

Katica Karada

ZUPAN SPREJEL 
ODLIČNJAKE OSNOVNIH ŠOL

RAVENSKI UPOKOJENCI 
SO OBISKALI GORENJSKO

»Pozdravljam te gorenjska stran 
in tebe Bled, široko znan!«

D ne 11. 7. 1990 sm o odpotovali z dvema avtobusom a. Z malce 
m račnim i pogledi sm o se ozirali v nebo, kajti prejšnji dan  je  lilo 
kot iz škafa. A že pri D oliču se je  nebo razjasnilo, razvedrili so 
se tudi naši obrazi in m ed nam i je  postalo vedno bolj živahno. 
Sledilo je  petje, om eniti m oram , da sm o imeli m ed seboj par od 
ličnih pevk. Sledila je  deklam acija o Podjuni, nekaj šal in šaljivih 
dogodkov. N aša »korajžna Em a« je  po zvočniku zapela kar po 
francosko. Torej, ujeli sm o se in stanje naše živahnosti se je  stop
njevalo.

Naenkrat sm o bili v M engšu, kjer so po želji kupovali cokle, 
ki so m enda letos zelo m oderne. Pot se je  nadaljevala do Vrbe, 
kjer sm o se pred ogledom  ustavili pred Prešernovo rojstno hišo. 
Naše misli so za hip porom ale m ed šolske klopi in upokojenka 
je  iz sonetov nesreče deklam irala Vrbo.

Pot nas je  peljala v baziliko M atere Božje na Brezje. Tu je  bila 
opravljena daritev za zdravje ravenskih upokojencev. Posebno se 
nam  je  prileglo pri Črnivcu na Brezjah obilno in okusno kosilo.

Nadaljevali sm o pot do bisera naše Gorenjske: ogledali sm o si 
Bled in njegov grad.

Popoldan sm o se vračali čez zeleno Jezersko. Vzpenjali sm o se 
z avtobusom  do državne meje. V ozadju nas je  pozdravljala veli
častna skupina Grintavca. G ore so večne.

V Avstriji sm o se pri Krivogradu ustavili po nakupih in v av
tobusu je  prijetno zadišalo po naši ljubi kavi.

Izlet sm o končali in upam , da je  odnesel dom ov vsak prijetne 
vtise na to enkratno romanje!

Tončka
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KADROVSKA GIBANJA 
od 21. 6.1990 -  20. 7.1990

V juliju  1990 se je  število za
poslenih v železarni povečalo za
radi prihodov delavcev iz JLA  in 
zaposlitev pripravnikov, tako 
nas je  sedaj zaposlenih 5635.

Delovno razmeije 
so sklenili

PE M ETALURGIJA

VALJARNA -  Leitgeb Niko, 
žarilec, G olob R om an, meh. 
obd. strojev, štum pfl Janez, 
strugar -  vsi iz JLA; Dukarič 
Robert, Valentar Iztok, Franc 
Rajko, Jurač Rafko, Kadiš A lbert
-  vsi valjavci iz šole. 

JEKLARNA -  M artinovič
Drago, Večko D am jan -  m eta
lurška tehnika; Podojsteršek Sa
m o, topilec -  vsi iz šole; Fajt 
Bojan, K rem žar Dim itrij, Koled
nik M ilan, M očilnik Robert, 
Srebre Srečko -  vsi talilci iz 
JL A

JEKLOVLEK -V učko Jan
ko, strojni tehnik, Paradiž Vlado, 
N K  delavec -  iz JL A

PE  JEKLOLIVARNA
štum pfl Robert, strugar; M arin
kovič Rade, m eh. obd. strojev; 
P lim on Rafko, žarilec; M ori D a
rko, livar; Kovačič Željko, N K  
delavec; Jež Joži, strojni livar; 
Ozanič Ervin, ključavničar -  vsi 
iz JLA; Jelenko M iran, Preval- 
nik Tom až -  livaija iz šole.

PE OBDELAVA

IN D U STR IJSK I N O Z l -
Krajnc M arko, N K  delavec; 
G nam uš Branko, strojni livar; 
Kotnik M aijan, NK delavec; 
Stermec Peter, N K  delavec -  vsi 
iz JL A

KALILNICA -  Adam  Robert, 
kalilec -  iz JL A  

SKUPNE SLU ŽB E -  A m b
rož Edvin, dipl. inž. strojništva
-  iz druge D O  (oglas).

PE TURIZEM  IN DRU Ž
BENI STANDARD Težak M a
rija, kuharica -  iz šole.

PE ST R O JI -  Eijavec Bojan, 
N K  delavec -  iz JL A

TEH N IŠK I SEKTOR

SGV -R ib ič  Danilo, rezkalec
-  iz JL A  Laure M itja, dipl. inž. 
strojništva -  iz druge DO (og
las); Šum nik Peter, strojni teh
nik -  iz poki. rehabilitacije.

ETS -  H ribernik D ušan, N K  
delavec -  iz JLA.

KOM ERCIALNI SEKTOR -  
Piko M irko, N K  delavec -  iz 
JL A

O R G A N IZA C IJSK O -K A D - 
ROVSKI SEKTOR -  Miki M a
rija, pridob. in pred. kovin -  
iz šole; Kastivnik Boris, mag. 
poslovne politike in organizacije
-  iz funkcije (m irovanje pravic).

Delovno razmeije 
je prenehalo

PE METALURGIJA
JEKLARNA -  Lopatni Fra

njo, pripravljalec za litje -  inv. 
upokojitev; Kadič B ahrudin, pri
pravljalec za litje, Petrič Savo, 
livni žeijavovodja -  sporazum 
no.

VALJARNA -  H orvat Kolo- 
m an, ravnalec -  predčasna star. 
upokojitev.

KOVAČNICA -  Gostenčnik 
Srečko, kladivovodja kladiva; 
Kuzm a Ivan, krčilec -  spora
zum no.

SKUPNE SLUŽBE -  Želez
nik Jožefa, referentka za doku
m entacijo -  sporazum no.

PE OBDELAVA

SKUPNE SLUŽBE -  Ver- 
hovnik Stanko, vodja PD  -  inv. 
upokojitev.

ORODJARNA -  Jehart Ivan, 
obratni inženir -  inv. upokoji
tev.

PNEVM. STROJI Pantner 
Alojzija, žagarka -  sporazum no.

Najbolj m e je  prevzela prijaz
nost delavcev v skladišču. Kljub 
obilici dela so nas natančno se
znanjali z vsem, kar sm o m o
rali vedeti o njihovem  delu in 
nam  pojasnili vse, kar nas je  za
nimalo. Njihovi m edsebojni od
nosi so sproščeni, tovariško vlju
dni. Ni bilo m ogoče spoznati, 
kdo je  predpostavljen in kdo po
drejen. D o nas so bili zelo po
zorni, poskrbeli so, da  je  bilo 
naše bivanje m ed njim i zares 
prijetno.

Priznati m oram , da m e je  bi
lo strah. N isem  vedela, kako bo 
potekala m oja praksa. Zavedala 
sem  se, da  se m oram  česa n au 
čiti, da bom  m orala napisati 
dnevnik. Že sprejem  je  odpravil 
ves strah, način, kako so nam  
svoja dela predstavili, pa m e je  
navdušil. Vsa pojasnila in podat
ke so nam  dajali tako celovito 
in zgoščeno ter zam e na najbolj-

Ob odhodu  v invalidski pokoj 
se iskreno zahvaljujem  sodelav
cem Vzm etarne za lepo spom in
sko darilo. Želim  jim  še naprej 
zdravja in delovne moči.

Jože Potočnik

PE STROJI -  M ešnjak Franc, 
rezkalec -  inv. upokojitev; Tone 
Franc, m onter; Polak Peter, stru
gar - spec. -  sporazum no.

TEHNIŠKI SEKTOR

SGV -  H ajnže Janez, delovo
dja vzdrževanja v jeklarni -  pred
časna star. upokojitev.

ETS -  Pažek Zlatko, obratni 
elektrikar -  sporazum no.

PE TURIZEM IN DRUŽ
BENI STANDARD Miličevič 
Ljubica, čistilka; Kavtičnik M a
rija, razdeljevalka - točajka -  spo
razum no.

PE ARMATURE Ažnik M a
rko, vrtalec -  v JL A

RAZVOJNI SEKTOR -  Ša
lej Bojan, tehnolog -  sporazum 
no.

ORGANIZACIJSKO-KAD
ROVSKI SEKTOR -  Čeru M la
den, dipl. inž. elektrotehnike -  
sporazum no.

O E Zaposlovanje

ši način, da se m i postopki pri 
poslovanju niso zdeli več tako 
zapleteni.

Spoznala sem  novo delo in 
nov tem po življenja. Zjutraj sem 
bolj težko vstala in do m alice se 
je  zdelo zelo dolgo, toda zadnje 
dni sem  se tega že privadila. Ob 
koncu ugotavljam , da ni tako na
porno in sm atram , da bi takšno 
delo, če bi bilo treba, lahko op
ravljala, saj sem  kljub začetnim  
težavam  na delovni praksi doži
vela tudi nekaj prijetnih trenu t
kov.

Ž elezarna Ravne je  veliko po
djetje, kar se vidi že iz samega 
skladišča. V njem  je  veliko naj
različnejših delov -  m ateriala, ki 
se uporablja za proizvodnjo v 
različnih obratih. Zavedam  se, 
da sem  spoznala le delček že
lezarne.

Urška Junger, L a  PFP

Ob sm rti drage m am e 
in babice

HELENE HARTMAN

se iskreno zahvaljujem o osebju 
dom a starostnikov v C m ečah 
za skrbno nego.

Hvala vsem  sorodnikom , so
sedom , prijateljem za pom oč v 
najtežjih trenutkih, hvala za da
rovano cvetje, denarno pom oč 
in  vsem , ki ste jo  sprem ili na 
zadnji poti.

Zahvala KO ZZB Kotlje in  go
vornikom a za poslovilne besede 
ter g. župniku za opravljeni po
grebni obred.

Sinova Rudi in Pavli z 
družinam a in  drugo sorodstvo

Ob boleči izgubi dobrega 
m oža, očeta in  dedka

OTA PODOJSTERŠKA

se iskreno zahvaljujem o vsem, 
ki ste darovali cvetje in ga sprem 
ljali na  njegovi zadnji poti. Po
sebno se zahvaljujem o Pihalne
m u orkestru ravenskih železar- 
jev za odigrane žalostinke, g. žu 
pniku za opravljeni obred in go
vorniku g. Poriju. Vsem še en
krat hvala.

Žalujoči: žena Nada, sinova
M iran in Dani z družinam a 

in drugo sorodstvo

Hvala vsem, ki ste delili z 
nam i zadnje trpeče zorenje

MARTE KAMNIK

roj. Kavaš iz Ditingeijeve 14, 
Ravne.

Hvala prijateljem, ki ste jo  
obiskovali m ed boleznijo, gos
podu župniku Slavku Beku, ki 
ste jo  z besedo tolažbe pripravi
li ter posprem ili na  zadnjo pre
rano pot.

Iskrena hvala sorodnikom , so
sedom , bivšim  sodelavcem  in 
znancem , ki ste z nam i čustvo
vali, nam  pisno in ustno izrazili 
sožalje, ji poklonili cvetje, daro
vali v dobre nam ene in sv. m aše 
ter napravili iz tega dne praznik 
upanja in vere, da sm rt ni zad
nja postaja duhovnega življenja. 
Hvala dr. Janetu  in službam  
Kor. zdravstvenega dom a na 
Ravnah za pom oč in  razum eva
nje v času njene hude bolezni. 
Prav tako hvala zdravnikom  in 
m edicinskim  sestram  internega 
oddelka D slovenjgraške boln iš
nice za lajšanje trpljenja zadnje 
dni njenega plodnega življenja.

Iskrena hvala pevcem  m oške
ga pevskega zbora F užinar z Ra
ven in godbi na pihala Svobode 
Prevalje za občutene žalostinke.

Vsi njeni

POPRAVEK

V prejšnjem  Inform ativnem  
fužinaiju sm o pri foto vesti So
delovanje v delitvi dela objavili, 
da imajo klešče, o katerih je  go
vor, nosilnost 5 ton. V resnici 
imajo nosilnost 45 ton.

U redništvo

MOJI VTISI Z DELOVNE PRAKSE

Z A H V A L E
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ZA VROČE IN DEŽEVNE DNI
Adam in Eva I

A dam  je  im el srečo: Eva ga ni 
m ogla nikdar zbadati z našteva
njem  cele vrste m oških, s kate
rim i bi se bila lahko poročila.

Adam in Eva 2

Nekega dne je  Eva božala 
Adam ove prsi in opazila, da  m u 
m anjkata dve rebri.

»Priznaj,« m u  je  rekla, »katera 
je  druga?«

Nerazumljivo

»Ste zadovoljni z novim  pod
najem nikom , gospa?«

»Kje pa! To je  čudak, da m u 
ni para. Priseli se k m ladi vdovi 
in prinese s seboj lasten televi
zor.«

Odrekapje

»Ko se bova poročila, boš m o 
ral opustiti kajenje.«

»Da, draga.«
»In pijačo tudi.«
»Da, draga.«
»In obiske nogom etnih  tekem  

tudi.«
»Da, draga.«
»Si pripravljen, odreči se še če

mu?«
»Da, draga, poroki.«

Med dojenčki

»Pravzaprav se začnejo naše 
težave že davno pred porodom .«

»Kako to misliš?«
»Kar poglej: prve tri m esece 

te skrbi, če se boš sploh rodil, 
naslednje tri, če se bo oče poro
čil z m am o, zadnje tri m esece 
pa, če te bo stara m am a hotela 
paziti.«

Primeijava

»Moj dedec je  kot vulkan.«
»Je tako ognjevit?«
»Ne, vsaki dve leti en izbruh.«

Nesporazum

»D anes sem  dobil za ženo ru 
m enega papagaja.«

»O, to  si pa dobro  zam enjal.«

Sudija -  fpj

»Hej, sudac, kje im aš psa?«
»N im am  ga.«
»Se to: slep, pa brez psa.«

Ne verjame

»Ne verjamete, da je  čas naj
boljši zdravnik?«

»Že, že, vsekakor pa ni specia
list za kozm etiko.«

Zahtevnost

»Natakar, hočem  m izo pri ok
nu s pogledom  na  cesto in brez 
ovenelih rož. Prinesite m i pivo, 
ne pretoplo, ne prehladno z lepo 
peno in še porcijo um ešanih  ja 
jc.«

»Ali naj bodo jajca um ešana v 
levo ali v desno?«

Tajnica

N ova tajnica (po končanem  
hitrem  nareku):

»Prosim , tovariš šef, kaj je  že 
bilo m ed »Spoštovani« in »S to 
variškimi pozdravi?«

Kot strela

»Tvoja žena vozi kot strela, 
kajne?«

»Ja, vedno v drevo.«

Ribiška

»Lovite ribe?«
»Ne, sam o črve utapljam .«

Strokovnjak

»Piščanci so čudovite živali. 
Ješ jih  lahko predtem  in po tem, 
ko se zvalijo.«

Nežnost

On: »Reci mi kaj nežnega in 
sladkega!«

Ona: »Puding.«

MAJHNE ZLOBE 
ROBERTA LEMBKEJA

Ljubim ec je  drugo razočara
nje ženske. Prvo je  mož.

*

Slabe m anire uničijo več zako
nov kot nezvestoba.

*

M oja m ala nečakinja ve, da 
štorklje prinašajo otroke. Zdaj bi 
rada zvedela, kako štorklja ve, 
katera ženska je  noseča.

*

Seveda naj človek ne bi zače
njal razm eija z ženam i svojih 
prijateljev, toda ženam  sovraž
nikov se je  tako težko približa
ti.

*

N adrejeni in m ilijonatji so 
najboljši pripovedovalci dovti
pov.

*

V  življenjepisih naših  milijo- 
naijev zija m ed prvim  tisočakom  
in prvim  m ilijonom  zgovorna 
praznina.

N e pristajamo na diskusije, 
ker obstaja stalna nevarnost, da 
nas bodo prepričali.

*

Najnevarnejši kom binaciji 
človeških lastnosti .sta pridnost 
in  neu m n o st ter inteligenca in 
neznačajnost

*

Če im am o dovolj prijateljev, 
ne potrebujem o sovražnikov.

*

Tudi bedak lahko postane sla
ven, če ga um orijo.

*

N eznanje je  mati vseh prepi
rov.

*
«
Razlika m ed kom unisti in ka

pitalisti je  v tem , da je  za ene 
greh dobiček, za druge pa izgu
ba.

*

So neum ni politiki, ki se im a
jo  za svoj m andat zahvaliti pa
m etnim  ljudem , ki so na dan vo
litev ostali dom a.

*

So politiki, ki hitreje m enjajo 
strani kot avtom obilski brisalec. 

*

Spreten politik zmeraj pazi na 
svoja dva obraza.

*

E den od pogojev za uspešnega 
politika je  sposobnost ignorirati 
dejstva.

*

Laže je  ljubiti svojo dom ovino 
kot svoje rojake.

*

Niso vsi junaki neum ni. Neka
teri so tudi kratkovidni.

*

D em okracija kot oblika vlada
vine je  udobna  sam o od spodaj. 

*

Če revnim  ljudem  v bogatih 
deželah vzam em o denar in ga 
dam o bogatim  ljudem  v revnih 
deželah, se tem u reče »pom oč 
deželam  v razvoju.«

*

N avdušenje je  v državni zgra
dbi lahko bodisi m alta ali kramp. 

*

N a razstavi izum ov pogreša
m o oddelek z napisom  N ovinar
stvo.

*

Kazen za slab spom in je  po
navljanje napak.

*

K dor išče resnico, je  zmeraj 
v nevarnosti, d a jo  bo našel.

*

K dor drugem u očita, da o b 
rača svoj plašč po  vetru, ne ve 
nič o jadranju.

*

Statistika nam  v h ipu dokaže, 
da je  m ogoče u toniti v 13 cm glo
bokem  jezeru.

Izdaja delavski svet Železar
ne Ravne kot mesečnik v na
kladi 6800 izvodov. Ureja 
uredniški odbor: Andreja 
Cibron, Marijan Gerdej, 
Marjan Kolar, dr. Tone Prat- 
nekar, Sonja Smolar, Maks 

Večko, Mirko Vošner. 
Uredništvo: glavni in odgo
vorni urednik Marjan Kolar, 
novinarki Helena M erkač in 
Mojca Potočnik, tajnica 

Jelka Jamšek.
Tel. 21-131, urednik int. 

6753, novinarki 6304.

Tisk: Grafika Prevalje

Glasilo je po 7. točki 1. odst. 
člena zakona o obdavčenju 
proizvodov in storitev v pro
metu (Uradni list SFRJ, št. 
33/72), prosto plačila pro

metnega davka.
Nič ne bo s špricarjem! Pri m eni im aš blokiran račun.


